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27stycznia zosta³a uroczyœcie otwarta jako Sala Senatu
UAM. Jej przeobra¿enie ujêto w programie rewitali-
zacji Collegium Minus i Auli Uniwersyteckiej, opra-

cowanym w koñcu lat 80-tych. W 2007 roku ówczesny rektor UAM
prof. Stanis³aw Lorenc og³osi³ przetarg na projekt. Kluczow¹
decyzjê dla realizacji tego projektu podj¹³ w listopadzie 2008 rektor
UAM, prof. Bronis³aw Marciniak, wpisuj¹c j¹ do przygo-
towywanego wniosku o grant unijny na remont zabytkowych 
obiektów uniwersytetu. 

Uroczystoœæ otworzy³ rektor UAM prof. Bronis³aw Marciniak,
zwracaj¹c szczególn¹ uwagê na jakoœæ wykonania oraz nowoczesne
oblicze nowej sali. Poszczególne etapy remontu oraz sztab ludzi,
którzy pracowali na tak wspania³y efekt, przedstawi³ kanclerz UAM
Stanis³aw Wachowiak. Remont sali zosta³ sfinalizowany ze œrod-
ków unijnych, Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego, a kosz-
ty niekwalifikowane ze œrodków w³asnych. 

Na uwagê zas³uguje witra¿ autorstwa Adama Go³embkowskiego,
wed³ug pomys³u prof. Janusza Stankowskiego. W Sali Senatu,
gdzie œcieraj¹ siê pogl¹dy humanistów i przyrodników, na witra¿u
umieszczono symbolikê nauk humanistycznych i przyrodniczych.
Nad t¹ symbolik¹ pracowa³a komisja z³o¿ona z trzech profesorów:
Sylwestra Dworackiego, Henryka Koroniaka oraz Janusza
Stankowskiego. 

W ostatnim dniu stycznia w nowej Sali Senatu odby³o siê 
pierwsze posiedzenie Senatu Akademickiego UAM. mdz

Obrady Senatu UAM w nowej sali
Piêkne wnêtrze, utrzymane w jasnej tonacji, wyposa¿one w dostojne meble 
i najnowoczeœniejsze systemy elektroniczne i audiowizualne: po stu latach sala XIX,
mieszcz¹ca siê na drugim piêtrze Collegium Minus, otrzyma³a nowe przeznaczenie 
i nowy wygl¹d.
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• Wybitny socjolog, emerytowany pracownik naukowy Wydzia³u
Nauk Spo³ecznych UAM, prof. Andrzej Kwilecki, otrzyma³ 8 sty-
cznia 2011r. z r¹k Marsza³ka Województwa Wielkopolskiego
Marka WoŸniaka nagrodê im. Ryszarda Kapuœciñskiego za rok
2010. Kapitu³a Nagrody wyró¿ni³a profesora za „konsekwentne,
uczciwe i wsparte doskona³ym aparatem badawczym przybli¿anie
dziedzictwa kulturowego Wielkopolski, wzbogacenie polskiej
socjologii o badanie Ziem Zachodnich, pionierskie w Polsce studia
poœwiêcone integracji europejskiej oraz postawê wiern¹ ideom
pracy organicznej”. Prof. Andrzej Kwilecki jest absolwentem
UAM. By³ dyrektorem Instytutu Socjologii, a tak¿e prorektorem
UAM. Pracowa³ w Instytucie Ziem Zachodnich. By³ przewodnicz¹-
cym Komitetu Nauk Socjologicznych PAN w Warszawie. Jest pro-
fesorem w Ecole des Hautes Etudes en Science Sociales w Pary¿u.

• W dniu 30 grudnia 2010 r. zosta³ powo³any Komitet Ewaluacji
Jednostek Naukowych bêd¹cy organem opiniodawczo-doradczym
ministra. Komitet sk³ada siê z czterech grup: Grupa Nauk Œcis³ych
i In¿ynierskich, Grupa Nauk o ¯yciu, Grupa Nauk Humanisty-
cznych i Spo³ecznych oraz Grupa Nauk o Sztuce i Twórczoœci
Artystycznej. Jednym z 30 cz³onków Komitetu, powo³anych przez
minister Barbarê Kudryck¹ spoœród kandydatów zg³oszonych przez
œrodowiska naukowe i gospodarcze, w Grupie Nauk o Sztuce 
i Twórczoœci Artystycznej, zosta³a prof. Ewa Dahlig-Turek 
z Katedry Muzykologii UAM.

• Wiceprezes S¹du Okrêgowego w Warszawie, stosownie do roz-
porz¹dzenia Ministra Sprawiedliwoœci z dn. 24.01.2005 r. w sprawie
bieg³ych s¹dowych, ustanowi³ dr hab. Marcina Hoffmanna 
z Wydzia³u Chemii UAM bieg³ym s¹dowym przy S¹dzie 
Okrêgowym w Warszawie z zakresu chemii, biotechnologii oraz
bioinformatyki na okres do 31 grudnia 2012 r.

• W ostatnim rankingu najbardziej poczytnych artyku³ów czasopisma
International Journal of Lexicography wydawnictwa Oxford Jour-
nals (Oxford University Press) w pierwszej pi¹tce znalaz³y siê a¿
cztery artyku³y pracowników, doktorantów oraz absolwentów
studiów doktoranckich Instytutu Filologii Angielskiej.

• Dr Miko³aj Sobkowiak, dr Andrzej Szubert, lektor jêzyka
duñskiego Thomas Mathiasen oraz studenci filologii duñskiej UAM
wziêli udzia³ w audycji „Sproglaboratoriet” (Laboratorium
jêzykowe) w Programie 1 Duñskiego Radia.

Audycja zosta³a nadana 13 stycznia 2011 i mo¿na jej pos³uchaæ
w Internecie: http://www.dr.dk/p1/sproglaboratoriet/. Natomiast 
25 stycznia 2011r. duñscy pos³owie do Parlamentu Europejskiego
Jens Rohde i Emilie Turunen, a tak¿e duñski biznesmen Bo Helldén
mieszkaj¹cy w Polsce oraz studenci filologii duñskiej UAM wziêli
udzia³ w debacie na temat ró¿nych aspektów zwi¹zanych 
z europejskim rynkiem pracy. Spotkanie nagrywa³o w Collegium
Novum Duñskie Radio (Danmarks Radio), pañstwowa rozg³oœnia
radiowa i telewizyjna z Danii.

• Wystawa fotograficzna „Z podró¿y po Europie”, dostêpna jest dla
zwiedzaj¹cych od 18 stycznia br. w holu na I piêtrze budynku 
Collegium Polonicum w S³ubicach. Eksponowane fotografie
stanowi³y ilustracjê notatek z podró¿y Wies³awa Stachlewskiego,
które odby³ on w latach 70-tych. Na 24 zdjêciach znajduj¹ siê 
obiekty wpisane na listê œwiatowego dziedzictwa kulturalnego 

i naturalnego UNESCO. Dr Wies³aw Stachlewski jest geografem, 
a tak¿e autorem kilku przewodników turystycznych, m.in. po
W³oszech i Grecji oraz reporta¿y z podró¿y po 30 krajach naszego
kontynentu.

• Sinizacja jêzyka internetowego i polityka Chin wobec Azji Œrod-
kowej - te oraz inne tematy poruszali uczestnicy Ogólnopolskiej
Konferencji Sinologicznej „Oblicza Chin” która odby³a siê 
w dniach od 21 do 22 stycznia br. w Audytorium Zachodnim
Wydzia³u Fizyki UAM. Organizatorzy spotkania chcieli zaprezen-
towaæ Chiny jako kraj o ogromnym zró¿nicowaniu kulturowym 
i jêzykowym, a tak¿e pokazaæ wp³yw tej ró¿norodnoœci na pozycje
Chin na arenie miêdzynarodowej. 

• 24 stycznia odby³o siê spotkanie z re¿yserem Robertem
Gliñskim (na zdjêciu), rektorem PWSFTviT. Spotkanie 
pt. „Miêdzy s³owem a obrazem” by³o czêœci¹ cyklu „Cz³owiek
wœród znaków”. Organizatorami byli Zak³ad Gramatyki 
Wspó³czesnego Jêzyka Polskiego i Onomastyki IFP UAM, Komisja
Filmoznawcza PTPN oraz Ko³o Mi³oœników Jêzyka IFP.

• 29 stycznia odby³o siê spotkanie z insp. Jaros³awem Szemerlukiem
na temat roli rzecznika prasowego policji w komunikowaniu siê ze
spo³eczeñstwem. Spotkanie organizowane jest w ramach funduszu
Kapita³ Ludzki przez specjalizacjê dziennikarsk¹ IFP UAM. 

• XI Miêdzynarodowa konferencja naukowa z cyklu „Europa XXI
wieku. Integracja w dobie kryzysu” odby³a siê w dniach od 3 do 4
lutego 2011 w Collegium Polonicum w S³ubicach. Organizatorami
byli Wydzia³ Nauk Politycznych i Dziennikarstwa UAM oraz 
Collegium Polonicum. Wyk³ad inauguracyjny wyg³osi³ prof. 
Günter Verheugen. 

Konferencja by³a sposobnoœci¹ do wymiany opinii i pogl¹dów
oraz prezentacji badañ na temat wspó³czesnych problemów starego
kontynentu - szczególnie zjawisk, bêd¹cych konsekwencjami
kryzysu gospodarczego, jaki wstrz¹sn¹³ zjednoczon¹ Europ¹ 
w czasie ostatnich kilku lat, ujawniaj¹c s³aboœci miêdzy innymi 
w instytucjonalnej strukturze Unii Europejskiej. 

• Kolejna konferencja naukowa filozofów, fizyków oraz przedstawi-
cieli innych dziedzin wiedzy i sztuki pt. „Nauka a piêkno” odby³a
siê w dniach 4 i 5 lutego 2011 r. w Collegium Physicum UAM.

• Nominacjê profesorsk¹ z r¹k Prezydenta RP odebra³a 21 stycznia
dr hab. Danuta Bara³kiewicz z Wydzia³u Chemii UAM. mdz
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I rañska sztuka a perska archeologia staro¿ytna w czasach
Pahlawich (1925-1979), Wielokrotna teleportacja kwantowa czy
Przestêpstwo niegospodarnoœci mened¿era to tylko 

niektóre z kierunków badañ, jakimi zajmuj¹ siê doktoranci UAM. Fun-
dacja UAM po raz trzeci przyzna³a stypendia naukowe wybitnym dok-
torantom UAM. Aby zakwalifikowaæ siê do konkursu, doktoranci
przedstawiali komisji m.in. przebieg dotychczasowej pracy naukowej,
listê swoich publikacji, plany na kolejny rok, oraz opiniê opiekuna
naukowego. Wyró¿niono szesnaœcioro doktorantek i doktorantów 
z jedenastu wydzia³ów UAM. 25 stycznia w Auli Lubrañskiego, 
w obecnoœci rektora prof. Bronis³awa Marciniaka nagrodzono zwyciêzców.
Doktoranci bêd¹ otrzymywaæ przez 10 miesiêcy po 1,5 tys. z³. 
Jak zaznaczy³ prof. Bogdan Marciniec (na zdjêciu), Fundacja UAM
przez stypendia inwestuje w rozwój kapita³u intelektualnego. 

Marta Dzionek

Najwiêksza sala wyk³adowa z trudem pomieœci³a wszyst-
kich s³uchaczy, zabrak³o miejsc siedz¹cych. Prof.
Staniszkis w swoim wyk³adzie analizowa³a przede wszyst-

kim fenomen w³adzy. Odwo³uj¹c siê do swojej najnowszej ksi¹¿ki
pt. „Antropologia w³adzy”, pog³êbia³a analizy tego fenomenu, 
siêgaj¹c do tradycji filozoficznej i w sposób oryginalny odnosi³a
wybrane idee filozoficzne do wspó³czesnej polityki w Polsce.

Przedstawiaj¹c organizacjê w³adzy w systemie komunistycznym,
której celem by³o systematyczne niszczenie mo¿liwoœci bycia
racjonalnym, a nastêpnie analizuj¹c formê w³adzy w Unii Europej-
skiej, wyjaœnia³a na czym polega przejœcie od „dyktatu idei” do
„dyktatu formy”. Ods³ania³a mechanizm w³adzy, zbudowanej ju¿
nie hierarchicznie, a sekwencyjnie, pokazuj¹c na czym polega

innowacyjnoœæ tej formu³y w³adzy, zorganizowanej w sposób
„niewidzialny”, bo zawê¿aj¹cej mo¿liwoœæ wyboru z ka¿dym 
kolejno dokonywanym krokiem. Taka rewolucja w rozumieniu
w³adzy zmienia tak¿e sposób postrzegania prawa. Do lamusa
odchodzi prosta opozycja: legalne - nielegalne, a zamiast niej
aplikuje siê „ekonomiê normy”, mo¿liwoœæ wprowadzania norm,
dzia³aj¹cych z ró¿n¹ intensywnoœci¹. 

Profesor Staniszkis przyby³a do Poznania na zaproszenie 
Poznañskiego Towarzystwa Myœli Politycznej „Res Politica”, 
powsta³ego w 2009 roku dziêki inicjatywie studentów, doktorantów
i pracowników naukowych kilku humanistycznych wydzia³ów
UAM. Jego prezesem jest prof. Andrzej Przy³êbski z IF UAM. 
W programie nastêpne wyk³ady i dysputy. Wies³aw Ma³ecki 
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O fenomenie w³adzy 

Stypendia Fundacji UAM wrêczone

W grudniu ubr prof. Jadwiga Staniszkis wyg³osi³a goœcinny wyk³ad „Kontrreformacja
ateistów, czyli o bezradnoœci liberalizmu w wielokulturowym œwiecie”.

1. Iwona Sepio³o, Wydzia³ Prawa i Administracji (Przestêpstwo niegospo-
darnoœci menad¿era z art. 296 K.k. Analiza prawnoporównawcza).

2. Krystian Pyta, Wydzia³ Chemii (Synteza i w³aœciwoœci spektroskopowe
nowych aminowych analogów rifampicyny). 

3. Monika Wa³êsa-Chorab, Wydzia³ Chemii ( Efektywnoœæ nowych 
N-heterocyklicznych ligandów w samoorganizacji kompleksów jonów
metali przejœciowych).

4. Lucyna Marzec, Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej 
(Gatunki pisarstwa historycznego Jadwigi ¯yliñskiej).

5. Magdalena Œniedziewska, Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej 
(Polska literatura powojenna wobec malarstwa holenderskiego z³otego
wieku).

6. Piotr Kasprzak, Wydzia³ Matematyki i Informatyki 
(Twierdzenie o punktach sta³ych pewnych klas operatorów 
nieliniowych wraz z ich zastosowaniami).

7. Magdalena Moskalewicz, Wydzia³ Historyczny (Na krawêdzi obrazu.
O po-malarskich pracach w polskiej sztuce lat 60. XX wieku).

8. Katarzyna Kleiber, Wydzia³ Historyczny (Irañska sztuka a perska
archeologia staro¿ytna w czasach Pahlawich (1925-1979).

9. Bogumi³a Mateja, Wydzia³ Nauk Spo³ecznych (Widzowie wobec
mediów. Socjologiczne studium rozmów o telewizji).

10. Joanna Mod³awska, Wydzia³ Fizyki ( Wielokrotna teleportacja 
kwantowa).

11. Pavel Balaz, Wydzia³ Fizyki (Current-induced dynamics in magnetic
nanopillars).

12. Pawe³ Kornatowski, Wydzia³ Neofilologii (Typologia derywacji 
w jêzyku wêgierskim w ujêciu synchronicznym).

13. Pawe³ Antkowiak, Wydzia³ Nauk Politycznych i Dziennikarstwa
(Samorz¹d zawodowy w Polsce w procesie transformacji 
systemowej).

14. Joanna Maria Kasprzak, Wydzia³ Biologii (Modelowanie struktur
wielopodjednostkowych kompleksów makromolekularnych).

15. Anna Ekner, Wydzia³ Biologii (Wp³yw obecnoœci paso¿ytów 
oraz cech morfologicznych jaszczurek na prawdopodobieñstwo ich
prze¿ycia w warunkach wysokiej presji drapie¿niczej).

16. Przemys³aw Ciesió³ka, Wydzia³ Nauk Geograficznych 
i Geologicznych ( Planowanie i zarz¹dzanie procesem rewitalizacji
miast w województwie wielkopolskim).
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Podczas dwugodzinnego spotkania prezes Targów, laureat
Nagrody Wielkiej Z³otej Pieczêci Miasta Poznania, przy-
bli¿a³ studentom zwi¹zki miêdzy dyplomacj¹, mediami 

a biznesem (27.01). Spotkanie zosta³o zorganizowane w ramach
unijnego Programu Operacyjnego Kapita³ Ludzki.

Doœwiadczony dyplomata i biznesmen jako podstawowy 
wspólny mianownik dyplomacji, mediów i biznesu wskaza³ komu-
nikat, czyli informacjê przekazywan¹ w ró¿ny sposób odmiennym
grupom odbiorców. Dla odbiorców istotna jest przy tym aktualnoœæ
przekazu, a tak¿e atrakcyjnoœæ jego formy, zw³aszcza w mediach.
Autor komunikatu musi zwróciæ uwagê, by nie zgubiæ w nim najistot-
niejszych dla nadawcy i odbiorcy informacji, jak to siê zdarzy³o 
np. w gazecie targowej poœwiêconej targom „FARMA” - dopiero po
uwa¿nej analizie tekstu czytelnik dowiaduje siê, kto jest organiza-
torem imprezy, choæ z punktu widzenia reklamodawcy - organiza-
tora - to najwa¿niejsza informacja.

Prezes MTP podkreœli³ te¿ rolê kontaktów bezpoœrednich tak 
w dyplomacji, jak w mediach i biznesie, a tak¿e zwróci³ miêdzy
innymi uwagê na zwi¹zki polityki i biznesu, których nie jesteœmy w
stanie do koñca oceniæ, jednak jedno jest pewne - œwiatem rz¹dzi
kapita³. Tote¿ najwiêksze potêgi gospodarcze (np. USA, Chiny, 
Arabia Saudyjska) uwzglêdniaj¹ przede wszystkim interesy pañstw,
z którymi s¹ powi¹zane finansowo, a niekoniecznie ustrojowo.
Dyplomacja, której celem jest m.in. szybkie dostarczanie informacji
o pañstwie, którym zainteresowane s¹ w³adze, ró¿ni siê od bliskiego
jej niekiedy wywiadu tym, ¿e dzia³a jawnie, podczas gdy 
w wywiadzie normaln¹ praktyk¹ jest podstawianie osoby, udaj¹cej
kogoœ innego. Ambasador mo¿e umówiæ siê na obiad z wa¿nym
politykiem danego kraju i zdobyte przy tej okazji nieoficjalne 
informacje przekazaæ zwierzchnikom, natomiast agent wywiadu
mo¿e zastosowaæ wiele innych, niedopuszczalnych w dyplomacji
metod zdobywania informacji (np. pods³uch). 

Zapytany przez studentów, czy œwiat nie umywa r¹k od proble-
mu ³amania praw demokracji na Bia³orusi oraz jak skutecznie
mo¿na pomóc temu pañstwu, A. Byrt wyrazi³ przekonanie, ¿e
najlepsz¹ pomoc¹ bêdzie zapraszanie przedstawicieli opozycji
bia³oruskiej do krajów UE, by tam uczyli siê zasad demokracji.
Pomocne mog¹ byæ te¿ stypendia zagraniczne dla m³odych ludzi
oraz finansowe wsparcie dla niezale¿nej telewizji bia³oruskiej. 
Jednak prawdziwy prze³om bêdzie mo¿liwy, jego zdaniem, dopiero
po œmierci £ukaszenki.

Andrzej Byrt ocenia pozytywnie kondycjê wspó³czesnej polskiej
dyplomacji. Mamy ok. 2 tys. dobrze przygotowanych dyplomatów
z ministrem spraw zagranicznych Rados³awem Sikorskim na czele.
Pozytywnie ocenia te¿ prezydenta Bronis³awa Komorowskiego,
który jego zdaniem „daje siê lubiæ” i - inaczej ni¿ w polskich mediach
- wzbudza pozytywny odbiór za granic¹. Uwa¿a równie¿, ¿e wiele
argumentów prezesa PiS Jaros³awa Kaczyñskiego dotycz¹cych
interesów i bezpieczeñstwa Polski jest bardzo trafnych, jednak jego
ogólna postawa zniechêca do ich s³uchania i przyjmowania. 

Marzeniem A. Byrta jest zorganizowanie w Poznaniu uroczys-
tego przejêcia prezydencji w UE przez Polskê od Wêgier,
planowane na czerwiec tego roku. Zdaniem dyplomaty, by³oby to
bardzo wa¿ne wydarzenie, przy okazji którego mo¿na by przypom-
nieæ œwiatu wydarzenia poznañskiego Czerwca’56 roku oraz
podobnego zrywu w Budapeszcie w tym samym roku. Bo, niestety,
historia Europy Œrodkowo-Wschodniej nie istnieje w œwiadomoœci
Europy Zachodniej - zauwa¿y³ A. Byrt - Historia Unii Europejskiej
jest pozbawiona naszej historii. Na razie trwaj¹ rozmowy 
w sprawie miejsca przekazania prezydencji w UE.

Danuta Chodera Lewandowicz

Dyplomacja,
media, 
biznes
Po raz drugi studenci specjalizacji 
dziennikarskiej na filologii polskiej w ramach
zajêæ spotkali siê z dr. Andrzejem Byrtem,
prezesem Zarz¹du Miêdzynarodowych
Targów Poznañskich, by³ym radc¹ handlowym
Ambasady PRL i RP w Brukseli, wiceministrem
wspó³pracy gospodarczej z zagranic¹,
dwukrotnie ambasadorem nadzwyczajnym 
i pe³nomocnym RP w NRF, doradc¹ 
prezydenta RP, wiceministrem spraw
zagranicznych.

Spotkanie z Andrzejem Byrtem
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Tymek urodzi³ siê 28.10.2008 roku w Poznaniu. Poniewa¿
p³odowo zdiagnozowano u niego powa¿n¹ wadê serca, ju¿
w pierwszej dobie ¿ycia mia³ nieudany zabieg wspomaga-

j¹cy - Rashkinda. W drugiej dobie, po reanimacji, lekarze
przeprowadzili operacjê zasadnicz¹ - korekcjê anatomiczn¹. Dziêki
tej udanej interwencji Tymoteusz ¿yje i jego serce pracuje prawi-
d³owo. Niestety pojawi³y siê inne problemy. Tymoteusz cierpi na
zanik nerwów wzrokowych. W jego przypadku oznacza to, ¿e ma
zdolnoœæ widzenia, ale jest ono bardzo s³abe. To, ¿e w ogóle widzi
nale¿y traktowaæ jako wielki sukces, okupiony intensywnymi
æwiczeniami i rehabilitacj¹. Jeszcze rok temu lekarze nie dawali
zbyt wielu szans na jakiekolwiek widzenie. Oczywiœcie æwiczy
nadal, jeŸdzi na turnusy rehabilitacyjne i liczy na dalsz¹ poprawê.

Kolejnym problemem Tymoteuszka jest utrata s³uchu. Kontrolne
badania, przeprowadzone w 12 miesi¹cu ¿ycia, wykaza³y obustronny
g³êboki niedos³uch. W 18 miesi¹cu ¿ycia lekarze zdecydowali siê
wszczepiæ Tymkowi implant œlimakowy. Rozpoczê³a siê mozolna
nauka s³yszenia od nowa, s³yszenia inaczej. Cztery razy w tygodniu
Tymek korzysta z pomocy logopedy, ale efekty widaæ ju¿ teraz.
Ch³opiec s³yszy ju¿ naprawdê ciche dŸwiêki, pozostaje praca nad
ich rozró¿nianiem, identyfikowaniem, rozumieniem. Mamy
nadziejê, ¿e pomimo deficytów, Tymoteusz nadal ma szanse na
rozwój mowy.

- Œwiat Tymka jest specyficzny, odbieranie bodŸców zewnêtrznych
mocno ograniczone, dlatego jego zachowanie czasami odbiega od
normy. Tymek ma problemy z czuciem w³asnego cia³a, z orientacj¹
przestrzenn¹, integracj¹ sensoryczn¹. Staramy siê mu pomóc
rozwi¹zaæ jego problemy dlatego du¿o æwiczymy. Niestety nie
wszystkie zajêcia s¹ gwarantowane przez NFZ, dlatego zwracamy
siê w tym apelu z proœb¹ o pomoc w dalszym rehabilitowaniu Synka.
Gdybyœcie chcieli Pañstwo nas wspomóc mo¿ecie zrobiæ to na dwa
sposoby: dokonaæ wp³aty na subkonto Tymka w Fundacji za³o¿onej
przez Zbigniewa Religê „Zd¹¿yæ z pomoc¹” lub te¿ zadeklarowaæ
przekazanie tzw. 1% podatku w Waszym rocznym zeznaniu
podatkowym na rzecz Tymka - napisali do nas rodzice Tymka.

l u t y  2 0 1 1  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  7

Tymoteusz wci¹¿ ma nadziejê
Min¹³ rok od czasu, kiedy na naszych ³amach zaapelowaliœmy do spo³ecznoœci akademickiej, 
¿eby jeden procent podatku od swoich dochodów przeznaczyæ na leczenie I rehabilitacjê Tymka, 
dziecka jednego z pracowników, który rok temu nie widzia³, nie s³ysza³... Odzew by³ du¿y. 
To dla nas bardzo wa¿ne i wzruszaj¹ce. Otrzymaliœmy spor¹ pomoc. Nie spodziewaliœmy siê takiej reakcji 
i bardzo nas to zaskoczy³o. Dziêkujemy z ca³ego serca

Absolwenci kolêdowali 
Stawiliœmy siê na Plac Mickiewicza, aby pojechaæ w nieznane, a trafiliœmy na Plac Bernardyñski 
- za¿artowa³ jeden z uczestników 50-osobowej grupy pod auspicjami Stowarzyszenia Absolwentów
UAM, chêtnej do œpiewania kolêd w jednym z, jak siê póŸniej okaza³o, podpoznañskich pa³aców.

Apotem by³o coraz radoœniej: w koœciele
Bernardynów brat Serafin opowiedzia³ 
o najwiêkszej w Europie szopce betle-

jemskiej, a ogl¹daj¹c j¹ wprowadzaliœmy siê 
w kolêdowy nastrój towarzysz¹cy nam dalej, 
w drodze do Szreniawy. Rozœwietlone okna pa³acu
w tamtejszym Muzeum Rolnictwa i Przemys³u
Rolno-Spo¿ywczego zapowiada³y dalsze

niespodzianki. Przywita³ nas, przypomnia³ historiê
miejsca i wspomnia³ o planach - Jan Maækowiak,
dyrektor Muzeum, a po secesyjnie urz¹dzonych
wnêtrzach oprowadzi³ przewodnik - Przemys³aw
Ogrodowczyk. Potem kawa i ciasta, i wiejski chleb
ze smalcem, i wygodne fotele, i w rêce teksty
kolêd. I œpiewy wniebog³osy pod niebiosy przy
akompaniamencie Janusza Muraszko. Sympaty-

cznymi przerywnikami by³y opowieœci kustosza
Muzeum Etnograficznego Witolda PrzewoŸnego 
o kolêdowych obyczajach i wiersze: nie tylko
wzruszaj¹ce, ale i dowcipne, wyszukane przez
Ma³gorzatê Dryjsk¹, prowadz¹c¹ ca³¹ tê imprezê.
W kolêdowym darze ka¿dy te¿ otrzyma³ czerwone
„jab³uszko pe³ne snu” z ¿yczeniami dostatku na
ca³y rok. Ma³gorzata Dryjska

Niezbêdne dane:
1) Wp³ata na subkonto - Fundacja Dzieciom „Zd¹¿yæ z Pomoc¹” 

ul. £omiañska 5, 01-685 Warszawa 
41 1240 1037 1111 0010 1321 9362 
z dopiskiem: 8895 Szaller Tymoteusz Jakub - darowizna na pomoc i ochronê
zdrowia.

2) przekazanie 1% podatku 
W czêœci - „WNIOSEK O PRZEKAZANIE PODATKU NALE¯NEGO 
NA RZECZ ORGANIZACJI OPP” wystarczy wpisaæ: 
W rubryce NUMER KRS: 0000037904
W rubryce WNIOSKOWANA KWOTA - odpowiednio obliczony 1% 
od kwoty podatku.
W rubryce INFORMACJE UZUPE£NIAJ¥CE - 8895 SZALLER TYMOTEUSZ JAKUB 

Tymoteusz Szaller - Wigilia 2010
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Atakie zadania stawia, równie¿ uniwersytetom, rzeczywis-
toœæ i trzeba im sprostaæ. St¹d w naszym uniwersytecie
zrodzi³ siê pomys³, by na uczelni powo³aæ Akademie. 

I nauczaæ nie tylko przedstawicieli centralnej uniwersyteckiej
administracji, ale tak¿e nauczaæ uczonych. Tych przede wszystkim,
których spo³ecznoœæ uczelni wybra³a na sterników. 

Akademia zarz¹dzania - zarz¹dzanie akademi¹ 

Projekt ten - mówi Natalia Chromiñska, asystentka rektora - jest
prób¹ przystosowywania siê uczelni do funkcjonowania w zmien-
nym i nie do koñca przewidywalnym otoczeniu. Nadchodz¹ce 
zmiany w prawodawstwie nie tylko sugeruj¹, ale wyraŸnie zalecaj¹ 
profesjonalizacjê kadr zarz¹dzaj¹cych w obliczu zwiêkszenia
samodzielnoœci uczelni w zakresie swobodnego dysponowania
w³asnym potencja³em, wiêkszego nacisku na efekty jej dzia³alnoœci,
czy zwrotu w kierunku zadaniowego finansowania.

We wspó³czesnych uczelniach odchodzi siê od tradycyjnego 
modelu zarz¹dzania. Misja akademicka po³¹czona byæ musi 
ze zdolnoœci¹ zarz¹dzania.

Poprawê sfery zarz¹dzaj¹cej wymusza tak¿e rosn¹ca konkurencja
- o najlepsz¹ jakoœæ badañ i dydaktyki, o kontrakty badawcze, 
o studentów, równie¿ tych z zagranicy, o œrodki na funkcjonowanie...
Nasza Strategia na lata 2009-2019 wytyczy³a szereg zadañ
zwi¹zanych z przygotowaniem kadr do funkcjonowania na tym,
coraz bardziej konkurencyjnym, rynku edukacyjnym…

Uczelnia ze swoimi zasobami, przede wszystkim kadrowymi 
(co stanowi najwiêksze jej bogactwo), ale i z zasobami wiedzy, 
z infrastruktur¹ (budynki i aparatura badawcza) - musi byæ
zarz¹dzana coraz doskonalej. Powinna dzia³aæ, nie przymierzaj¹c,
jak dobrze funkcjonuj¹ce przedsiêbiorstwo. Potrzebne s¹ zatem 
w tej mierze ustawiczne szkolenia, bo wymagaj¹ tego zmieniaj¹ce
siê globalne warunki w przestrzeni badawczej, dydaktycznej i eko-
nomicznej. Uniwersytet jednoczeœnie propaguje postawê kszta³ce-
nia ustawicznego. Akademie zarz¹dzania to z jednej strony posze-
rzanie wiedzy, ale równie¿ doskonalenie umiejêtnoœci. Ponadto
podejmowanie wspólnej edukacji, wymiana doœwiadczeñ stwarza
dobr¹ p³aszczyznê integracyjn¹, na której i administracja i kadra
naukowa maj¹ mo¿liwoœæ spotkania siê w otwartej debacie na
okreœlone tematy. S¹ to spotkania osób wybieranych kadencyjnie do
zarz¹dzania uczelni¹ i praktyków, którzy zagadnieniami,

zwi¹zanym z ró¿nymi formami zarz¹dzania, trudni¹ siê ustawi-
cznie, którzy maj¹ du¿e doœwiadczenie w ró¿nych formach
zarz¹dzania i ró¿ne stosowa³y w nich narzêdzia.

Spotkania w ramach Akademii rozpoczêliœmy z pocz¹tkiem 2010
roku. Odby³o siê dot¹d 11 warsztatów. Uczestnicz¹ w nich rektorzy,
dziekani, kanclerze, a tak¿e kierownicy g³ównych dzia³ów 
administracji uczelnianej - mówi Natalia Chromiñska - Ka¿do-
razowo wokó³ zaproponowanego tematu rodzi siê ciekawa dyskusja.
Podejmowane w¹tki rozwijaj¹ siê, wy³aniaj¹ siê z nich tematy 
i problemy, godne omówienia na kolejnych spotkaniach. 

Do tej pory poruszano takie tematy jak: 
W któr¹ stronê zmierza uniwersytet, który maj¹c wielk¹ tradycjê
staje teraz wobec nowych wyzwañ i mo¿liwoœci (uniwersytet 
- przedsiêbiorstwo, uniwersytet II, III generacji)
Struktura organizacyjna uniwersytetu, pozornie znana wszystkim,
a jednak wymagaj¹ca poznania 
Wstêp do zarz¹dzania uniwersytetem 
Organizacja i zasady dzia³ania administracji 
Kultura organizacyjna uczelni 
Etyka dzia³alnoœci akademickiej 
Patologia w stosunkach pracy (dyskryminacja, mobbing,
molestowanie)
Akademicki i naukowy Poznañ
Wiedza dla biznesu
Ogólne zasady podzia³u dotacji (algorytm) 
Zarz¹dzanie czasem
Rozwi¹zywanie konfliktów w grupie pracowniczej

Akademia rozwoju kompetencji 

Ta forma kszta³cenia adresowana jest przede wszystkim do kierowni-
ków administracji centralnej, ich zastêpców, kierowników
dziekanatów - mówi Katarzyna Linke kierownik Dzia³u Kadr
i Zarz¹dzania. - Szkolenia zaczêliœmy w grudniu i potrwaj¹ one 
do czerwca. Jeœli nadal tej akademii towarzyszyæ bêdzie tak du¿e
zainteresowanie jak teraz, zorganizujemy prawdopodobnie kolejn¹
edycjê, zaadresowan¹ do innych grup.

W zamyœle i projekcie Akademia Rozwoju Kompetencji 
ma rozwijaæ umiejêtnoœci tak zwane miêkkie. Nie s¹ to zasady 
z zakresu prawa, sztywne przepisy, rozporz¹dzenia, ale tematy
u³atwiaj¹ce codzienne funkcjonowanie i kontakt z ludŸmi. St¹d te¿

Ucz i b¹dŸ uczony
Nie wystarczy byæ dobrym chemikiem, fizykiem historykiem czy filologiem 
- tu wymieniæ mo¿na wiele naukowych specjalnoœci - ¿eby równie œwietnie radziæ
sobie z zarz¹dzaniem du¿ymi zespo³ami ludzi, wielkimi mechanizmami 
finansowania, zdobywaniem œrodków…
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takie zagadnienia, jak komunikacja wewnêtrzna w zespole,
rozwi¹zywanie konfliktów, zachowanie siê w sytuacjach
kryzysowych… Spotka³o siê to z du¿ym zainteresowaniem,
poniewa¿ interaktywne warsztaty, które przy ka¿dym z tematów s¹
proponowane, kszta³c¹ umiejêtnoœci przydatne na ró¿nych
stanowiskach, w ro¿nych ogniwach uczelni, wszêdzie tam, gdzie
pracuje siê i kontaktuje z ludŸmi. 

Uczestnicy otrzymuj¹ na koniec ka¿dych zajêæ kwestionariusze,
przy pomocy których wyra¿aj¹ swoje opinie i oceny na temat
wiedzy prowadz¹cego, umiejêtnoœci jej przekazywania i utrzymy-
wania zainteresowania grupy itp. Mog¹ te¿ wypowiedzieæ siê 
o przydatnoœci szkolenia. 

O komentarz na temat tych form edukacji 
na uniwersytecie poprosiliœmy prorektora UAM,
prof. Jacka Guliñskiego:

Wychodzimy z za³o¿enia, ¿e tak profesorowie, jak i w ogóle 
pracownicy uniwersyteccy te¿ uczyæ siê musz¹ ca³e ¿ycie,
zw³aszcza jeœli podejmuj¹ nowe dla siebie funkcje i role. Z tym, ¿e
wtedy owa edukacja wychodzi poza kr¹g naukowych zaintere-
sowañ; zg³êbiaæ musz¹ wiedzê i nabywaæ umiejêtnoœci, zwi¹zane 
w funkcjonowaniem w szerokiej przestrzeni uniwersyteckiej. 
A to wymaga wiedzy specyficznej. Niektórzy z nas maj¹ jej wiêcej,
bo ju¿ zarz¹dzali mniejszymi lub wiêkszymi jednostkami, inni
mniej. Jednak¿e ka¿dy z nas, chc¹c braæ odpowiedzialnoœæ za
obszar, którym zarz¹dza, musi siê uczyæ. I o rzeczach pozornie mu
dot¹d ma³o potrzebnych, jak na przyk³ad radzenie sobie z konflikta-
mi w grupach, umiejêtnoœæ opanowywania kryzysów, asertywnoœæ
w du¿ych grupach, umiejêtnoœæ rozmów z wieloma osobami, 
a tak¿e finansowania czy technologii informacyjno - komunika-
cyjnej… Na naszych Akademiach uczymy siê te¿ wiele od siebie
nawzajem. I chocia¿ wiemy, ¿e nie mo¿na traktowaæ uniwersytetu jako
przedsiêbiorstwa, to jednak zgodziæ siê trzeba z faktem, ¿e mechani-
zmy racjonalnego i nowoczesnego zarz¹dzania s¹ u nas tak samo
potrzebne, jak w owych przedsiêbiorstwach. Dlatego je poznajemy. 

Prof. Andrzej Lesicki, 
prorektor ds. kadry i rozwoju uczelni dodaje:

Na formu³owany niekiedy dylemat „Czy uniwersytet ma byæ œwi¹ty-
ni¹ m¹droœci czy przedsiêbiorstwem” odpowiedŸ wydaje siê prosta, by
nie powiedzieæ banalna. Aby uniwersytet prawid³owo realizowa³
swoje statutowe zadania, tj. prowadzi³ badania naukowe oraz kszta³-
ci³ studentów i nowych pracowników nauki w oparciu 

o wiedzê, musi byæ sprawnie zarz¹dzany, wykorzystuj¹c niektóre
wzorce przejmowane z przedsiêbiorstw. To stwierdzenie nabiera
szczególnego znaczenia w naszej uczelni, która w „Strategii rozwo-
ju na lata 2009-2019” wyznaczy³a jako cele strategiczne prowadze-
nie badañ naukowych na œwiatowym poziomie, najwy¿sz¹ jakoœæ
kszta³cenia i profesjonalne zarz¹dzanie. Jednym z warunków 
osi¹gniêcia tych celów jest zatrudnienie w Uniwersytecie pracow-
ników o najwy¿szych kwalifikacjach. Dotyczy to zarówno nauczy-
cieli akademickich jak i pracowników niebêd¹cych nauczycielami;
i to zarówno na etapie ich rekrutacji do pracy na uczelni, jak i w cza-
sie rozwoju zawodowego na przestrzeni lat pracy w UAM. 
W zawód nauczyciela akademickiego wpisane jest zadanie ci¹g³ego
poszerzania wiedzy i umiejêtnoœci - przy okazji rozwi¹zywania
problemów badawczych i przygotowywania zajêæ dydaktycznych.
Zadanie to stoi przed profesorem i m³odym pracownikiem
naukowym, chocia¿ oczywiœcie w ró¿ny sposób jest realizowane.
Dbaj¹c o najwy¿sze kwalifikacje nauczycieli akademickich nasz
uniwersytet stwarza sprzyjaj¹ce ich osi¹gniêciu warunki - mam na
myœli nie tylko statutowe dzia³ania poszczególnych wydzia³ów, ale
tak¿e te dzia³ania, które pozwalaj¹ uniwersytetowi od trzech lat
szczyciæ siê mianem najbardziej prodoktoranckiej uczelni w Polsce.
Pracownicy nauki, zw³aszcza jej m³odzi adepci, mog¹ liczyæ na
wsparcie finansowe wyjazdów konferencyjnych b¹dŸ publikowania
wyników swoich badañ. Uczelnia wspiera starania o finansowanie
zewnêtrzne projektów badawczych lub zakupów aparatury badaw-
czej, zapewnia rozwój systemu bibliotecznego i informatycznego,
usprawnia wewnêtrzne regulacje prawne. By pracownicy niebêd¹cy
nauczycielami podnosili swoje kwalifikacje, uczelnia finansuje lub
dofinansowuje koszty kszta³cenia na studiach niestacjonarnych lub
podyplomowych prowadzonych na naszej lub innych uczelniach
publicznych - ta forma wsparcia oczywiœcie mo¿liwa jest te¿ dla
nauczycieli. Uczelnia organizuje kursy jêzyka angielskiego, wspiera
mo¿liwoœæ podnoszenia kwalifikacji w czasie zagranicznych
wyjazdów szkoleniowych. Do takich form wsparcia podnoszenia
umiejêtnoœci zarz¹dzania uczelni¹ zaliczyæ mo¿na oba cykle
szkoleñ nazwane „Akademia zarz¹dzania - zarz¹dzanie akademi¹”
oraz „Akademia rozwoju kompetencji”, o których mówi³y Natalia
Chromiñska i Katarzyna Linke, a Rektor Jacek Guliñski uzasadni³
celowoœæ ich zorganizowania.

Jolanta Lenartowicz
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Œrodowisko naszego uniwersytetu potrak-
towa³o nowelizacjê ustawy o szkolnictwie
wy¿szym powa¿nie. Podjêto tu szerok¹
dyskusjê. 

W marcu ubieg³ego roku ukaza³a siê pierwsza
wersja projektu ustawy nowelizuj¹cej ustawy:
Prawo o szkolnictwie wy¿szym oraz o stopniach
naukowych i tytule naukowym. W odpowiedzi na
to Senat UAM, dyskutuj¹c o proponowanych
kierunkach zmian, przyj¹³ w kwietniu 2010 r.
bardzo obszern¹ uchwa³ê, która by³a
stanowiskiem naszej uczelni wobec tych propozy-
cji. Zawiera³a w za³¹czniku oko³o 90 uwag
szczegó³owych. Sta³a siê tekstem eksperckim,
który spotka³ siê z du¿ym zainteresowaniem
œrodowisk akademickich kraju. Nasza uchwa³a, 
z pewnymi modyfikacjami, przyjêta zosta³a jako
stanowisko Konferencji Rektorów Uniwer-
sytetów Polskich, a nastêpnie, w listopadzie, jako
oficjalne stanowisko Konferencji Rektorów Akade-
mickich Szkó³ Polskich, skupiaj¹cej rektorów 151
uczelni wy¿szych - instytucji ustawowo legity-
mowanej do wystêpowania wobec wszystkich
w³adz publicznych. Tekst uchwa³y KRASP-u,
zawieraj¹cy 70 poprawek do przed³o¿enia rz¹do-
wego, sta³ siê swoist¹ instrukcj¹ dla reprezentan-
tów tego œrodowiska w pracach w komisji 
sejmowej - przewodnicz¹cej KRASP-u, rektora
Uniwersytetu Warszawskiego, prof. Katarzyny
Cha³asiñskiej-Macukow oraz mówi¹cego te
s³owa jako eksperta KRASP-u. Prace nad projek-
tem zosta³y powierzone sta³ej podkomisji sejmo-
wej ds. nauki i szkolnictwa wy¿szego, kierowanej

przez pose³ dr Krystynê £yback¹, która, po szeœciu
wielogodzinnych posiedzeniach, zapocz¹tko-
wanych 1 grudnia, w dniu 4 stycznia przyjê³a
sprawozdanie.

A jakie by³y kolejne kroki, zbli¿aj¹ce 
do znowelizowanej ustawy? 

W dniach 18-19 stycznia odby³o siê posiedze-
nie Komisji Edukacji, Nauki i M³odzie¿y, która po
dyskusji i wprowadzeniu kolejnych poprawek
przyjê³a sprawozdanie swojej sta³ej podkomisji.
Otwiera to drogê do drugiego czytania projektu na
plenarnym posiedzeniu Sejmu, wyznaczonego na
dzieñ 1 lutego. Jeszcze w tym samym dniu ma siê
odbyæ zebranie komisji. Oznacza to, ¿e jeszcze 
w lutym projekt zostanie uchwalony przez Sejm 
i po debacie w Senacie w marcu podpisem 
prezydenta zakoñczy siê postêpowanie legisla-
cyjne. Przes¹dza to o tym, ¿e nowelizacja wejdzie
w ¿ycie od 1 paŸdziernika 2011 r. Najwa¿niejsze
w tym wszystkim jest to, ¿e wed³ug stanu na dzieñ
udzielenia tej wypowiedzi (27 stycznia), 
57% naszych postulatów zosta³o uwzglêd-
nionych. S¹dzê, i¿ mo¿na ten wynik uznaæ za
sukces KRASP-u, choæ nie oby³o siê bez pora¿ek.

Nie zg³êbiaj¹c dalszych szczegó³ów procedu-
ralnych, proszê powiedzieæ, jakie istotne
zmiany w ¿yciu uczelni, jej pracowników 
i studentów ustawa przyniesie? 
Na przyk³ad: jak ujmuje problem w naszym
œrodowisku gor¹cy, a mianowicie sprawê
tak zwanych oœrodków zamiejscowych?

W projekcie ministerialnym przewidywano ich
likwidacjê. W naszym uniwersytecie wywo³a³o to
du¿o niepokoju, bior¹c pod uwagê fakt, ¿e
jesteœmy w kraju uczelni¹, która tych oœrodków
ma najwiêcej, bo 6. Problem ten nie dotyczy³
ca³ego krajowego œrodowiska - oprócz nas tylko
£odzi, Olsztyna i Lublina. Trudno by³o zatem w
tych kwestiach znaleŸæ szeroki front poparcia.
Musieliœmy pójœæ na kompromis, chc¹c uchroniæ
choæ niektóre z oœrodków. 

Argumenty przecie¿ by³y - poniesiono
wielkie koszty z kasy pañstwowej, powsta³a
znakomita infrastruktura…

Otó¿ to, spójrzmy choæby na Pi³ê, oœrodek,
który niedawno rozpocz¹³ pracê w nowych
murach, któremu dodano w ramach rewaloryzacji
programu wieloletniego kolejne œrodki - mia³by
byæ zamykany? Nie jesteœmy bowiem w stanie w
ci¹gu najbli¿szych dwóch lat stworzyæ tam
wydzia³u zamiejscowego, co by³oby jedyn¹ drog¹
do jego utrzymania.

Wiêc co? 
Po negocjacjach z ministerstwem, w wyniku

kompromisu stanê³o na tym, ¿e zosta³a przyjêta
poprawka do przepisów przejœciowych. Zasada
siê nie zmieni - w 2012 oœrodki zamiejscowe,
które nie przekszta³c¹ siê w wydzia³y, skazane
bêd¹ na wygaœniêcie. Istota zmiany polega na
tym, ¿e „w szczególnie uzasadnionym przypadku”,
bior¹c od uwagê dotychczasowe nak³ady na infra-
strukturê, na jakoœæ kadry i nauczania, ten termin

Konstruujemy 
prawne ramy 

Z prorektorem UAM, 
prof. Krzysztofem Krasowskim 

ekspertem KRASP-u, 
rozmawia Jolanta Lenartowicz 



mo¿e zostaæ przed³u¿ony przez ministra, przy
czym w poprawce nie ustala siê terminu
granicznego. Bêdzie to rozstrzygane na 
podstawie wniosku uczelni o uzyskanie takiego
przed³u¿enia. Tak wiêc w przypadku Pi³y czy
Gniezna decyzje bêd¹ indywidualne. Uda³o siê
tak¿e przed³u¿yæ termin rekrutacji studentów 
na I rok studiów w tych oœrodkach do roku akad.
2012/13. Jeœli chodzi o S³ubice, to Collegium
Polonicum ma sytuacjê szczególn¹, wynikaj¹c¹ 
z tego, ¿e jest to hybryda: w czêœci jednostka
wspólna UAM i EUV we Frankfurcie nad Odr¹,
w czêœci oœrodek zamiejscowy. Gdyby pierwsza
wersja projektu z 30 marca ubieg³ego roku zosta³a
przyjêta, przewiduj¹ca likwidacjê jednostek
wspólnych, groŸba likwidacji zawis³aby tak¿e nad
Collegium Polonicum. Na szczêœcie uda³o siê
nam przywróciæ w ustawie nowelizuj¹cej 
instytucjê jednostki wspólnej i w tym stanie 
nic ju¿ nie zagra¿a dalszej dzia³alnoœci Collegium
Polonicum. 

Co z nowelizacji wynika na przyk³ad 
dla studenta, dla doktoranta? 

Przede wszystkim uda³o siê nam wykreœliæ 
z projektu ograniczenie naboru na studia
stacjonarne liczby studentów przekraczaj¹cej 2%
dotychczasowego naboru, propozycji sprzecznej 
z zasad¹ powszechnej dostêpnoœci do studiów.
Projekt ustawy zawiera kilka takich rozwi¹zañ,
które bêd¹ studentom i doktorantom sprzyjaæ.
Myœlê tu m.in. o zmianach w systemie stypendial-
nym. Parlament Studencki RP, jak i Krajowa Rada

Doktorantów uzyskaj¹ osobowoœæ prawn¹, co
wzmocni oddzia³ywanie tych cz³onków naszej
spo³ecznoœci akademickiej na ¿ycie uczelni. Kilka
korzystnych zmian dotyczyæ bêdzie doktorantów.
Na przyk³ad wyjaœniona zostaje w koñcu kwestia,
kim ten doktorant po ukoñczeniu studiów III stopnia
jest. Zgodnie z logik¹ Procesu Boloñskiego, 
studia te powinny koñczyæ siê doktoratem. 
W tej chwili ró¿nie bywa, koñcz¹ siê i ju¿, z czym
nie wi¹¿e siê jak dot¹d wymóg obronienia pracy.
Zmiany te¿ rysuj¹ siê w zakresie statusu 
materialnego. 30 procent najlepszych doktoran-
tów otrzymywaæ bêdzie stypendia wy¿sze ni¿
dot¹d, bo siêgaj¹ce dwóch tysiêcy z³otych. 

Wiele uwag wywo³a³o te¿ zagadnienie
odp³atnoœci za studia na drugim fakultecie.
Jak to w koñcu ujmuje projekt ustawy? 

Najbardziej protestowaliœmy przeciwko ustala-
niu sztywnej granicy wyznaczania 10 procen-
towej grupy osób na poszczególnych kierunkach
studiów, która mog³aby na drugim fakultecie 
studiowaæ nieodp³atnie. 

I jak zadecydowano? 
Powsta³a nowa koncepcja. Jej istota polegaæ

bêdzie na tym, ¿e uprawnionymi do studiów
nieodp³atnych na drugim kierunku bêd¹ ci 
studenci, którzy spe³niaj¹ warunki do uzyskania
stypendium naukowego. Nie bêdzie zatem
mechanicznego odsiewu, a bezp³atne studia na
drugim kierunku bêd¹ dostêpne dla wszystkich
bardzo dobrych studentów. Przy czym pamiêtaæ

nale¿y, ¿e te nowe regu³y wejd¹ w ¿ycie dopiero
od rocznika 2012/ 2013, a zatem ci, którzy 
studiuj¹ teraz, bêd¹ studiowaæ na starych
zasadach. 

Do tej pory mówiliœmy o tym, co siê
powiod³o w negocjacjach. Czego natomiast
nie uda³o wprowadziæ?

Niesatysfakcjonuj¹ce s¹ proponowane nowe
zasady habilitacji. Te propozycje oznaczaj¹ 
centralizacjê ca³ego procesu, biurokratyzacjê 
i marginalizacjê rad wydzia³ów. Proponowane 
w postêpowaniu terminy wydaj¹ siê nieosi¹galne,
a przyspieszenie, o którym siê mówi, trudne
bêdzie do zrealizowania. Poza tym mocno 
podkreœlaliœmy fakt, ¿e nie znamy treœci 
rozporz¹dzeñ wykonawczych do ustawy, 
okreœlaj¹cych warunki, które spe³niæ ma przysz³y
habilitant. Krytykowano te¿ wymogi stawiane
recenzentom, bo co to na przyk³ad znaczy 
„profesorowie o uznanej renomie miêdzynaro-
dowej”? W wyniku krytycznych uwag skreœlono
s³owo „uznanej”. 

Czyli znów kompromis?
Tak, by³ konieczny, bo tego wymaga 

mechanizm prac parlamentarnych. Uwa¿am jed-
nak, ¿e je¿eli ponad po³owa naszych postulatów
ostatecznie siê ostanie, to oznaczaæ to bêdzie, 
¿e bêdziemy mogli odczuwaæ pewn¹ satysfakcjê
ze swego wspó³uczestniczenia w tworzeniu
nowego prawa dla polskich uczelni.
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Biblioteka Uniwersytecka to miejsce z klimatem, a w nie tak
dawnych czasach ksi¹¿ki wy³¹cznie papierowej by³o 
- zw³aszcza dla humanistów, wra¿liwych na genius loci -

miejscem kultowym, gdzie nie tylko czytali, ale spotykali siê, dysku-
towali i romansowali... Dziœ czêœciej to wszystko robi siê przez
internet, biblioteka dotrzymuje kroków nowoczesnym wymogom,
ale staroœwiecka skorupka pozosta³a bez zmian. I wci¹¿ dzia³a na
u¿ytkowników. Dyrektor Biblioteki Artur Jazdon  u¿ywa w swoim
gabinecie - niezmienionym od czasu powstania - laptopa, a nie kom-
putera stacjonarnego, bo laptop jest znacznie dyskretniejszy 
i nie narusza tego staroœwieckiego entourage'u.

Przez pó³ roku stara biblioteka prze¿ywa³a istn¹ operacjê plasty-
czn¹ czyli dog³êbn¹ restauracjê. Najpierw konserwatorzy badali 
jej stan, docieraj¹c przez warstwy brudu i farby do g³êbi jej istoty.
Nie oby³o siê bez mi³ych niespodzianek. Na schodach w g³ównej
klatce schodowej pod kilkunastoma warstwami farby olejnej - mówi
zastêpca kanclerza UAM Marek Sobczak - spodziewaliœmy siê
tralek betonowych, takich jak w Collegium Minus. Tymczasem
okaza³o siê, ¿e s¹ z piêknego piaskowca z ciekawym u¿yleniem.
Problemem by³o, jak siê do niego dostaæ. Nie bardzo mo¿na korzystaæ

ze œrodków chemicznych, bo zniszczy³yby piaskowiec, a na dodatek
mog³yby go zabarwiæ. Nie mo¿na te¿ by³o farb zeszlifowaæ, bo i to
uszkodzi³o by balustradê. Stara farba usuwana by³a 
parownic¹. Podziwia³em ch³opaka, który niezwykle cierpliwie 
i starannie wykonywa³ tê ¿mudn¹ pracê.

Niemal codziennie bywaj¹cy w Bibliotece Marek Sobczak jest
bardzo zadowolony z wykonawców. Po niedawno nagle zmar³ym
Walentym Domanieckim, firmê z marszu przej¹³ jego syn Sebastian
Domaniecki i to on kierowa³ odnow¹ biblioteki wraz z firm¹ swego
wuja Mariana Domanieckiego. Ma nie tylko wiedzê fachow¹, ale
talent i zami³owanie - chwali go Marek Sobczak - a w odtwarzaniu
sztukaterii jest po prostu mistrzem.

Sebastian Domaniecki od dzieciñstwa krêci³ siê w warsztacie
ojca i jak mówi, ju¿ jako trzylatek za¿ywa³ frajdy mieszania 
w suchym gipsie. Choæ skoñczy³ technikum budowlane, najwiêcej
po¿ytku odniós³ w³aœnie z tej nauki przy boku ojca. Ubolewa, ¿e
dziœ w Poznaniu nie ma szko³y dla sztukatorów i brakuje adeptów
tej sztuki, choæ praca przy odnawianiu zabytków jest dobrze p³atna
i daje mnóstwo satysfakcji. Na czym polega trudnoœæ w odtwarza-
niu stiuków? Kolumny przy wejœciu do biblioteki - mówi Sebastian

Taka piêkna biblioteka
Po stu latach swojego istnienia wnêtrze gmachu Biblioteki Uniwersyteckiej zosta³o
gruntownie odrestaurowane. Jest teraz zupe³nie inne, chocia¿... takie samo.
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Domaniecki - by³y mocno zniszczone, g³ównie przez czas i gorliwe
panie sprz¹taczki, czyszcz¹ce je proszkami. Sk³ad mieszanki, 
z której powsta³y kolumny nie jest znany, wiêc metod¹ prób i b³êdów
trzeba to odgadn¹æ, by uzupe³nienia ubytków nie ró¿ni³y siê od 
reszty. Jak dalece jest to skomplikowane? W praktyce konserwa-
torskiej na ka¿d¹ z prac przewidziana jest odpowiednia liczba
godzin. Jest przyjête, ¿e 1 metr kwadratowy stiuków wymaga 
100 godzin pracy! Kolumny zosta³y wyszlifowane i nasycone
woskiem wed³ug tradycyjnych metod.

W opinii Marka Sobczaka najwiêksz¹ trudnoœæ stanowi³o
odczyszczenie balustrady schodów, zaœ najwiêkszym odkryciem
sta³a siê boczna klatka schodowa z witra¿em, dziœ piêkna, a dot¹d
praktycznie niezauwa¿alna spod warstwy brudu i starych farb. 

Dla Sebastiana Domanieckiego najwiêkszym wyzwaniem by³a...
nowoczesna czytelnia. O ile w pomieszczeniu katalogów
zachowano wszystko z pietyzmem, ³¹cznie ze starymi szafami 
katalogowymi na papierowe fiszki, dziœ ju¿ zupe³nym zabytkiem, 
o tyle w Czytelni Nauk Historycznych i Czasopism dla 55 osób,
architekt Jacek Wilczak zaproponowa³ wnêtrze zupe³nie moder-
nistyczne, z galeri¹ ze szk³a i stali oraz jaskrawo pomarañczowymi
kanapami. Tu by³o najwiêcej dyskusji - mówi Sebastian Domaniecki
- najwiêcej wspólnych ustaleñ, ¿eby dograæ wizjê architekta 
do istniej¹cego wnêtrza. Ca³oœæ robi zaskakuj¹ce wra¿enie, ale jest
bardzo poci¹gaj¹ca przez swoj¹ innoœæ.

Otwarta w holu Biblioteki wystawa fotograficzna, obrazuj¹ca postêp
prac uzmys³awia ich ogrom. Inaczej trudno zauwa¿alny, 
bo odwiedzaj¹cy Bibliotekê po remoncie mówi¹, ¿e... jest tak samo. To
najwiêkszy komplement dla nas - twierdzi Marek Sobczak 
- bo oznacza, ¿e wszystko uda³o siê wykonaæ zgodnie ze sztuk¹ 
konserwatorsk¹, nic nie razi obcoœci¹, a styl wnêtrza zosta³ zachowany.

Koszt restauracji Biblioteki wyniós³ 1 514 tys. z³, w wiêkszoœci
pochodz¹cych ze œrodków unijnych. Nastêpne takie przedsiêwziê-
cie najwczeœniej za... sto lat. Same u¿yte tu farby maj¹ gwarancjê 
na lat kilkanaœcie. W ksi¹¿ce konserwatorskiej zaœ znajduj¹ siê
zalecenia, jak teraz sprz¹taæ i czyœciæ odnowione wnêtrze, tak 
¿e kolumnom i schodom nie zagra¿a ju¿ te¿ pani sprz¹taczka 
z proszkiem i szczotk¹.  MAJ
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Nazwa AMU PIE, choæ w rzeczywistoœci
chodzi o Program Studiów Miêdzynaro-
dowych - nieodparcie kojarzy siê 
z ciastkiem...

To bardzo dobrze, bo to mi³e skojarzenie czyli
nazwa zosta³a dobrana trafnie z marketingowego
punktu widzenia.

Jak nam idzie „wypiekanie” tego ciastka?
Program dzia³a ju¿ 7 lat. Czy mo¿emy siê
porównaæ w dziedzinie przygotowania
obcojêzycznych programów z innymi 
uniwersytetami na œwiecie?

Myœlê, ¿e trudno nam siê równaæ z uczelniami
brytyjskimi, niemieckimi czy francuskimi, co jest
zrozumia³e, ale porównajmy siê z uniwersytetem
w Helsinkach. Jêzyk fiñski uchodzi za trudny - tak
jak polski - a nauka fiñska nie by³a specjalnie
znana w œwiecie - tak jak i polska. Wielkoœci¹ te¿
s¹ do nas nieco podobni, bo maj¹ 35 tys. studen-
tów dziennych i tyle samo studiuj¹cych w innym
trybie. Jakieœ 15 lat temu praktycznie nie by³o tam
programów obcojêzycznych. Dziœ maj¹ 
30 takich pe³nych programów magisterskich, 
1,5 tys. studiuj¹cych na nich i jeszcze 1 tysi¹c
osób, korzystaj¹cych w czêœciowym wymiarze 
z zajêæ w jêzyku angielskim.

Rozumiem, ¿e to jest nasz docelowy idea³?
Tak, choæ ze zrozumia³ych historycznych

wzglêdów Finowie wyprzedzaj¹ nas o jedno
pokolenie. Zale¿y nam bardzo, by powstawa³y

w³aœnie pe³ne programy studiów magisterskich 
i licencjackich w jêzyku obcym. Inaczej nie 
przyjad¹ do nas studenci ze œwiata. Po prostu nie
bêdzie siê im op³aca³o przed podjêciem studiów
na UAM uczyæ siê co najmniej rok trudnego 
jêzyka polskiego. Poza tym w wielu dziedzinach
nauki: chemii czy biologii na przyk³ad, angielski
jest w zasadzie i tak jêzykiem obowi¹zkowym.
Nie mo¿na studiowaæ bez jego znajomoœci 
i korzystania z literatury w tym jêzyku.

Czy nie oznacza to po prostu wypierania
jêzyka polskiego z nauki?

Powiedzia³bym, ¿e wprost przeciwnie - to
pomaga wprowadziæ jêzyk polski do nauki. Je¿eli
m³ody obcokrajowiec, aby poznaæ, powiedzmy,
literaturê polsk¹ musi siê najpierw nauczyæ 
jêzyka polskiego, to raczej z tego zrezygnuje. Jeœli
natomiast pozna w jêzyku angielskim ciekawe
prace o polskiej literaturze, wys³ucha wyk³adu 
o niej w tym jêzyku, to zdobêdzie o niej wiedzê 
i zapewne to dopiero zachêci go to do nauki pol-
skiego. Dziêki publikacjom i studiom w jêzyku
angielskim wzrasta znacz¹co liczba cytowañ i po
prostu wchodzi siê w œwiatowy krwiobieg
naukowy. Innej mo¿liwoœci dla promowania 
polskiej nauki i polskoœci w ogóle - nie ma.

Ca³y program studiów w jêzyku obcym 
to du¿e przedsiêwziêcie...

Wi¹¿emy tu du¿e nadzieje z now¹ ustaw¹ 
o nauce, która ma wejœæ w ¿ycie i daje senatom
uczelni prawo do tworzenia nowych kierunków
czyli procedura ta jest szybsza i bardziej elastycz-
na ni¿ dotychczasowa. Na dziœ sytuacja wygl¹da
tak, ¿e na ka¿dym wydziale s¹ przygotowane
jakieœ zajêcia w obcym jêzyku i s¹ osoby, które
mog³yby je prowadziæ. Jest ich jednak za ma³o, 
by stworzyæ ca³y program na jednym wydziale,
ale z tych rozproszonych zajêæ mo¿na stworzyæ
nowy, miêdzywydzia³owy kierunek, ³¹cz¹c zajê-
cia. I tak¹ decyzjê bêdzie móg³ podj¹æ senat uczel-
ni. Przyk³adem mo¿e byæ ju¿ istniej¹ca historia
kultury anglo-amerykañskiej, prowadzona przez
anglistów i historyków. Oczywiœcie, program
studiów magisterskich musi byæ bogaty, a wiêc
zale¿y nam bardzo, by oferta pojedynczych zajêæ
w jêzyku obcym by³a jak najwiêksza, ¿eby by³o
po prostu w czym wybieraæ. Chcia³bym wszyst-
kich do tego zachêciæ. Liczy siê tu ka¿dy pomys³
i ka¿dego zapraszam do kontaktu z Biurem AMU
PIE, koordynuj¹cym wszystkie zajêcia w jêzyku
obcym - oczywiœcie poza zajêciami na neo-
filologii. Cieszy nas, ¿e po liœcie, który wys³ali-
œmy do wszystkich pracowników UAM, zg³osi³o
siê ju¿ 30 osób chêtnych, chc¹cych jakiœ program
zajêæ stworzyæ. Warto te¿ wspomnieæ, ¿e

prowadzenie takich zajêæ od tego roku jest wy¿ej
p³atne. By³oby dobrze, gdyby jeszcze na ka¿dym
wydziale wytworzy³a siê dobra atmosfera dla
takich inicjatyw, a w³adze wydzia³ów je wspie-
ra³y, zw³aszcza ¿e czêsto to m³odsi pracownicy
wystêpuj¹ z takimi pomys³ami. Mówi¹c ¿artobli-
wie, to przypuszczam, ¿e gdyby mobilizacja 
i nacisk ze strony dziekanów by³a taka du¿a, jak
nacisk na nas i mobilizacja ze strony prorektora 
ds nauki i wspó³pracy z zagranic¹, prof. Witkosia,
sukces by³by szybki...

A ile w tej chwili mamy programów 
obcojêzycznych i ilu ich s³uchaczy?

Mamy 18 takich pe³nych programów, z tego
po³owa na neofilologii, a 3 w S³ubicach. To zas³u-
ga mojej poprzedniczki dr Hanny Mausch oraz
Karoliny Choczaj, bardzo zaanga¿owanej w prace
AMU PIE. W ci¹gu roku przewija siê przez 
zajêcia w jêzyku obcym ponad 400 s³uchaczy 
- w ramach Erasmusa - przy czym warto tu
wspomnieæ o bardzo dobrej wspó³pracy z koordy-
natorem ds Erasmusa - a tak¿e w ramach umów
miêdzy uczelniami czy Erasmus Mundus dla stu-
dentów spoza UE. Zachêcamy do udzia³u w tych
zajêciach tak¿e naszych studentów: jeœli wybieraj¹
siê na Erasmusa, to udzia³ w zajêciach obcojêzy-
cznych zwiêksza ich szansê na wyjazd, 
nie mówi¹c ju¿ o tym, ¿e umo¿liwia im 
szlifowanie znajomoœci jêzyka obcego.

Wydaje siê, ¿e problem zdobycia s³uchaczy
jest równie nie³atwy jak zrobienie programu
zajêæ...

To prawda. Mamy na przyk³ad ciekawy pro-
gram studiów balkanistycznych w jêzyku angiel-
skim, ale brakuje chêtnych. Dlatego mocny nacisk
k³adziemy na marketing. Bierzemy udzia³ we
wszystkich licz¹cych siê targach edukacyjnych na
œwiecie, przygotowaliœmy ofertê w kilkunastu
jêzykach, lada moment ruszy nawet strona inter-
netowa w jêzyku chiñskim. Zawierane s¹ umowy
bilateralne z uczelniami. Nawi¹zaliœmy te¿
wspó³pracê z kilkoma firmami rekruterskimi,
które profesjonalnie zajmuj¹ siê wyszukiwaniem
potencjalnych s³uchaczy. Nie ukrywam, ¿e bie¿¹-
cy rok to rok wielkiego testu: badamy, na których
rynkach edukacyjnych mamy najwiêksze szanse,
by na tych rynkach siê w przysz³oœci skupiæ.
Warto te¿ wspomnieæ, ¿e aczkolwiek jêzyk 
angielski jest preferowany w nauce, to oczekuje-
my tak¿e na propozycje zajêæ w jêzyku
niemieckim, francuskim czy hiszpañskim.

Kontakt:
dr Rafa³ Witkowski
tel. 61/829 47 70, 
e-mail: amu-pie@amu.edu.pl 

Tylko nie po polsku

Z dr. Rafa³em Witkowskim,
dyrektorem AMU PIE, 
rozmawia Maria Rybicka
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NASZ UNIWERSYTET WYPRAWY W NIEZNANE

Studentki z Poznania w ci¹gu trzech tygodni
bêd¹ spe³niaæ swoje marzenia w RPA.
Bêd¹ mówiæ w dwóch z 11 oficjalnych

jêzyków RPA, które studiuj¹ na jedynej 
w Europie specjalizacji po³udniowoafrykañskiej -
po angielsku i w afrikaans. Bêd¹ wtr¹caæ s³ówka
z jêzyka zulu, który - jak to okreœlaj¹ - wydaje im
siê „szalenie ³adny”, i w jêzyku xhosa, w którym
to nazwa za³o¿onego przez nie Afrykañskiego
Ko³a Uniwersyteckiego „XOLO” wymawiana
jest z pocz¹tkowym mlaskiem i oznacza „pokój”.

Swój pokojowo-edukacyjny projekt dziewczê-
ta zdecydowane s¹ zrealizowaæ mimo doniesieñ
polskiej i europejskiej prasy sprzed tegorocznego
Mundialu o œrednio 50 morderstwach maj¹cych
tam miejsce ka¿dego dnia. M³ode Europejki
polec¹ tam bowiem wyposa¿one nie tylko 
w wiedzê o sytuacji politycznej i ideologii 
„têczowego narodu”, ale tak¿e rady ich wyk³ado-
wców - Afrykanerów: Karien Brits, Tertiusa
Kappa i Fanniego Oliviera, o tym, jakich
zachowañ i miejsc unikaæ, gdy siê jest turyst¹.

21-letnie przysz³e filolo¿ki angielskie przejad¹
kraj Nelsona Mandeli wzd³u¿ i wszerz, a przy tym
motywem przewodnim i badawczym wyprawy
bêdzie fascynacja wielokulturowoœci¹. Pod
has³em Wyprawy Multiuniwersyteckiej kryje siê
plan odwiedzenia g³ównych uniwersytetów
po³udniowoafrykañskich i nawi¹zania wspó³pracy
miêdzy nimi a UAM. Program Multikulti to 
z kolei seria warsztatów o wielokulturowoœci,
które Polki przeprowadz¹ w po³udniowoafrykañs-
kich szko³ach. 

Karolina Drejerska, Irmina Kudrycka, Anna
Jasiak, Kasia Sielicka, Gosia Lipka, Marcelina
Hertmann, Maja Jagielska i Natalia Durkalec
(wraz z opiekunem ich ko³a naukowego, 
Tertiusem Kappem i wyk³adowc¹ Jo Stercxem)
walczy³y o œrodki finansowe na tê ekspedycjê
niemal¿e dwa lata. Pozyskiwa³y sponsorów
wtedy, kiedy akurat nie mia³y prób do ich 
wieczoru po³udniowoafrykañskiej poezji walki
„Guava Juice”, b¹dŸ nie t³umaczy³y napisów do
po³udniowoafrykañskich filmów na Letni¹
Akademiê Filmow¹ w Zwierzyñcu, albo te¿ nie
odbywa³y praktyk studenckich przy stoisku
ambasady RPA podczas miêdzynarodowych
targów turystycznych. 

Patronat honorowy nad wypraw¹ obj¹³ prezes
Instytutu Afrykañskiego w Polsce, pierwszy
afrykañski pose³ na Sejm RP John Godson. Mul-
tiversity Tour 2011 ma równie¿ poparcie
Ambasady RPA w Polsce. Dziêki wsparciu
serwisu Allegro.pl oraz po³ud-
niowoafrykañskiej platformy medio-

wej Media24, fanki pi³karskiej dru¿yny „Bafana
Bafana” zdoby³y wiêkszoœæ œrodków i w Wigiliê
2010 otrzyma³y potwierdzenie zakupu biletów
lotniczych do Johannesburga. Patronat medialny
nad ekspedycj¹ objê³y m.in. Radio Merkury,
Radio Afera, portal Afryka.org wraz z Fundacj¹
Afryka Inaczej, ogólnopolski portal internetowy
dlaStudenta.pl, ogólnopolski portal dla studentów
korba.pl, ogólnopolski portal studente.pl, serwis
internetowy Moje Miasto mmpoznan.pl. 
Natalia Durkalec

Afrikaans, zulu i xhosa 
czyli poznañskie studentki w RPA
Osiem studentek filologii angielskiej ze specjalizacj¹ po³udniowoafrykañsk¹ wyruszy³o 28 stycznia
na Multiuniwersyteck¹ Wyprawê do Republiki Po³udniowej Afryki, ¿eby przekonaæ siê, 
czy prawdziwa RPA odpowiada tej z ich ksi¹¿ek, notatek, kolokwiów, egzaminów i wyobra¿eñ
kszta³towanych na UAM przez ponad 2 lata studiów.

Wiêcej informacji o projekcie mo¿na uzyskaæ równie¿ pod adresem specjalizacji
http://ifa.amu.edu.pl/dutchafrikaans/afrikaans/ 

i na Facebooku http://www.facebook.com/pages/Multiversity-Tour/115193378547303. 

Tutaj mo¿na obejrzeæ wystêp dziewcz¹t w programie „Kawa czy herbata” TVP1
http://www.youtube.com/watch?v=lbMI5LPGg9A&feature=player_embedded

a pod tym adresem wys³uchaæ, jak opowiada³y o wyprawie w Radio Merkury: 
http://www.radiomerkury.pl/audycja/porozmawiajmy-o/jaka-jest-afryka-sprawdza-na-miejscu.html

FO
T.

 A
RC

H
IW

U
M

 M
U

LT
IV

ER
SI

TY
 T

O
U

R



NASZ UNIWERSYTET MOIM ZDANIEM 

1 6 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  l u t y  2 0 1 1

Jakim byæ trzeba dziœ dziekanem? 
Prof. Naskrêcki na przyk³ad uwa¿a, 
¿e przede wszystkim mened¿erem. 
Czy na wydziale humanistycznym te¿?

Wydzia³ to wydzia³ - obowi¹zuj¹ tu te same
przepisy, rozporz¹dzenia czy uchwa³y, a wiêc nie
ma zasadniczej ró¿nicy miêdzy wydzia³ami
humanistycznymi, a œcis³ymi czy przyrodniczy-
mi. Na pocz¹tku mojej kadencji nie zdawa³em
sobie sprawy z tego, ¿e bêdê musia³ byæ
mened¿erem, tym bardziej, ¿e bycie mened¿erem
nie le¿y w moim usposobieniu. Poniewa¿ jestem
jednak cz³owiekiem zadaniowym, wiêc sta³em siê
tym mened¿erem na tyle, na ile wydzia³ tego
potrzebuje. W konsekwencji musia³em podj¹æ
problemy zwi¹zane z optymalizacj¹ zarz¹dzania
wydzia³em we wszystkich aspektach; w tym
równie¿ finansowania, przestrzegania standardów,
ewaluacji, parametryzacji czy wszystkich
innych... takich do niedawna dziwnych s³ów.

...a w³aœnie - co pan s¹dzi o parametryzacji?
Jestem przeciwnikiem niedoceniania przez ni¹

ksi¹¿ek. Ksi¹¿kê pisze siê kilka lat, a otrzymuje za

ni¹ a¿ o tyle mniej punktów ni¿ za publikacjê 
w czasopiœmie. Ci, którzy napisali dwie, trzy
potê¿ne ksi¹¿ki wypadli niesprawiedliwie s³abo,
podobnie jak ci, którzy napisali artyku³y do
wydawnictw konferencyjnych. Ale z drugiej
strony parametryzacja pokaza³a te¿, ¿e s¹ osoby,
które w ci¹gu piêciu lat nie zrobi³y niemal¿e nic...

Upubliczni³ pan wyniki parametryzacji?
Nie. G³ównie dlatego, ¿e zasady oceniania

poszczególnych typów publikacji zmienione
zosta³y „podczas gry”. Z drugiej strony, bardzo
zale¿y mi na tym, by z naszego wydzia³u 
nie znikn¹³ dot¹d panuj¹cy klimat wspó³pracy 
i wzajemnej ¿yczliwoœci. Nie chcê go zast¹piæ 
klimatem neoliberalnej rywalizacji. Naprawdê,
wiêksze korzyœci daje postawa wspieraj¹ca ni¿
piêtnuj¹ca. 

No to co pan zrobi³?
Nagrodzi³em 5 najlepszych „parametryza-

cyjnych” adiunktów, wprowadziliœmy granty
wewnêtrzne, du¿o rozmawiamy - ka¿dy zna swój
indywidualny wynik. Dodam te¿, w dziedzinie

tak skomplikowanej i wymagaj¹cej zaanga¿owa-
nia, jak¹ jest uprawianie nauki nie da siê oddzieliæ
problemów ¿ycia osobistego od zawodowego 
- s¹ pewne sytuacje, s¹ dramaty nawet, które
powoduj¹ swoiste wycofanie na jakiœ czas, jakieœ
meandry, jakiœ przestój. S¹ te¿ ludzie, którzy 
spe³niaj¹ siê w dydaktyce i to te¿ ceniê. Bardzo
chcia³bym, ¿ebyœmy nie byli tylko „dodatkiem”
do procedur, a wydzia³ nie sta³ siê supermarketem
czy fabryk¹, gdzie wszystko podporz¹dkowane
jest efektywnoœci i wydajnoœci. Na uniwersytecie
to siê nie sprawdza.

Nagrodzi³ pan tylko adiunktów? 
Jedn¹ z moich idei jest wspieranie m³odych

ludzi. Mamy ponad 80 adiunktów, czêœæ z nich
bardzo zdolnych, z bardzo dobrymi doktoratami.
Chcê, by czuli, ¿e to jest ich miejsce, ich uniwer-
sytet, by tu widzieli siê jako przyszli profe-
sorowie. Pragnê te¿, aby w³aœnie na UAM mieli
wszelkie mo¿liwoœci „wyskoczenia w górê” 
na drabinie akademickiego sukcesu. Dodam, 
¿e nie jestem te¿ przeciwnikiem dwuetatowoœci
(ani uczestnictwa w ró¿nego typu zewnêtrznych

Byæ dziekanem 
i pozostaæ sob¹
Z prof. Zbyszkiem Melosikiem, dziekanem Wydzia³u Studiów Edukacyjnych, 
rozmawia Maria Rybicka 
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projektach, przynosz¹cych finansowe profity pra-
cownikowi), bo rozumiem naturaln¹ chêæ
poprawienia ¿yciowego standardu. Ale oczywiœ-
cie na drugim etacie - tylko dydaktyka. Rezultaty
pracy naukowej musz¹ byæ afiliowane przy
UAM. Podobnie nie wyra¿ê zgody na
przekazanie uprawnieñ naukowych innym
placówkom. 

Humanistyka ze swej natury wymaga kon-
taktów z innymi, wymiany pogl¹dów,
dyskusji. Czy jest na to miejsce na wydziale?

Ubolewam nad tym, ¿e minê³y czasy, gdy by³o
na to du¿o czasu. Teraz owe „akademickie kawy”
s¹ zdecydowanie krótsze. Ale uwa¿am, ¿e jako
dziekan muszê -powinienem - utrzymywaæ kon-
takty z wieloma osobami, nie tylko na wydziale.
Codziennie odbywam dziesi¹tki rozmów, ale
tak¿e pos³ugujê siê telefonem komórkowym, 
z czego jestem zreszt¹ znany. Przed chwil¹ 
rozmawia³em ze znajomym profesorem 
z Wirginii. Nie dlatego, ¿e mia³em jak¹œ sprawê
do za³atwienia, ale ¿eby utrzymaæ kontakt, ¿eby
stworzyæ tê sieæ zwi¹zków. To wa¿ne zadanie.

Dziekan, a studenci?
Moi studenci s¹ wspaniali i jest ich bardzo

du¿o. Jest fantastyczny wolontariat i bardzo
dobrze zorganizowany samorz¹d studencki. 
Bardzo zale¿y mi na studentach. Przyznam, ¿e
pasjonowa³em siê rekrutacj¹ i œledzi³em na bie¿¹co
zg³oszenia w komputerze, w razie potrzeby 
zabiegaj¹c o zwiêkszenie limitów. Przyznam te¿,
¿e by³em niezmiernie zaskoczony skal¹ rekrutacji
- jesteœmy chyba jedynym wydzia³em pedagogi-
cznym w Polsce, który nie zanotowa³ spadku
zg³oszeñ. Mamy te¿ bardzo du¿o studentów
zaocznych, co wraz z otrzymywanymi grantami,
oznacza dobr¹ sytuacjê materialn¹ dla wydzia³u.
Nie ma wiêc problemu z pieniêdzmi na konferen-
cje, wyjazdy naukowe, wyposa¿enie techniczne...

Chodzi o komputery, projektory do prezen-
tacji itp.?

Oczywiœcie, ale zdziwi siê pani, ¿e wci¹¿ bardzo
ceniê zwyk³y, ¿ywy, tradycyjny wyk³ad, „bez
obrazków”. Mówiê, ¿e profesor powinien
uwa¿aæ, aby nie chowaæ siê za laptopa. 

Uwa¿a siê nierzadko, ¿e pracê naukow¹ 
na czas bycia dziekanem trzeba zawiesiæ 
na ko³ku.

Na pewno to trochê ogranicza. Na pewno jest
Ÿle, gdy pe³nienie funkcji dziekana przychodzi za
wczeœnie i rzeczywiœcie przerywa karierê
naukow¹ w kluczowym momencie. Dlatego
dziekan powinien byæ ju¿ ustabilizowany
naukowo, tak aby przerwa nie wytr¹ci³a go z toru
awansu naukowego na d³u¿ej. Chcia³bym jeszcze
podkreœliæ, ¿e przy pe³nieniu funkcji robiê wszystko,
aby nie utraciæ swojej to¿samoœci, pozostaæ sob¹..
Dziekan nie mo¿e zredukowaæ siê tylko do roli
urzêdnika, nawet jeœli to zapewni³oby 
wydzia³owi jakiœ wymierny sukces. 

Spojrzenie ch³odnym okiem na now¹ ustawê o sporcie, po kilku 
miesi¹cach od jej wejœcia w ¿ycie - takiemu zadaniu poœwiêcona by³a
konferencja naukowa zorganizowana 28 stycznia przez Polskie

Towarzystwo Prawa Sportowego. 
- Celem konferencji jest przyjrzenie siê temu, jakie zmiany nale¿y wprowadziæ

w ustawie obowi¹zuj¹cej od paŸdziernika zesz³ego roku. Dokonamy jedynie
podstawowej weryfikacji, bowiem o pe³nej ocenie bêdziemy mogli mówiæ
dopiero po d³u¿szym czasie jej funkcjonowania - wyjaœnia³ prof. Andrzej 
J. Szwarc, prezes Polskiego Towarzystwa Prawa Sportowego.

O randze konferencji najlepiej œwiadczy obecnoœæ na sali Ministra Sportu 
i Turystyki dr Adama Giersza, który podkreœli³ rolê poznañskiej kadry naukowej
w pracach nad ustaw¹. To w³aœnie tutaj w 2004 roku rozpoczêliœmy pierwsze 
rozmowy na temat ustawy, a nastêpnie w styczniu 2008 roku, wspólnie miêdzy
innymi z prof. Szwarcem i prof. Smorawiñskim dyskutowaliœmy o konkretnych
za³o¿eniach. Ustawa przygotowywana by³a bez poœpiechu, po d³ugich 
analizach, w których braliœmy pod uwagê wszystkie mo¿liwe warianty. Dziêki
temu powsta³ akt prawny zgodny z europejskimi standardami, który wprowadza
tylko niezbêdn¹ reglamentacjê w sporcie. Dzisiejsze spotkanie bêdzie doskona³¹
okazj¹ do poznania opinii ekspertów na temat pierwszych miesiêcy obowi¹zy-
wania ustawy - mówi³ minister.

Podczas konferencji skupiono siê na czterech g³ównych problemach: 
aspektach administracyjno-prawnych, postêpowaniu polubownym (którego
ustawa nie reguluje, a jest to powszechnie stosowany i po¿¹dany sposób
rozwi¹zywania sporów) oraz regulacjach prawno-karnych dotycz¹cych kwestii
dopingu i korupcji w sporcie. Referaty przygotowali Prezes Naczelnego S¹du
Administracyjnego - prof. Roman Hauser (UAM), prof. Feliks Zedler (UAM)
oraz prof. Jacek Giezek i prof. Marek Bojarski (obaj z Uniwersytetu
Wroc³awskiego).

Ustawa o sporcie wesz³a w ¿ycie 16 paŸdziernika zesz³ego roku, zastêpuj¹c
dwie wczeœniej obowi¹zuj¹ce ustawy - o kulturze fizycznej i sporcie 
kwalifikowanym. Wprowadzi³a tak¿e zupe³nie nowe prawne regulacje sportu 
w Polsce, dostosowane do standardów europejskich. Najwa¿niejszymi
postanowieniami nowego aktu prawnego jest umocnienie pozycji klubów
sportowych, zniesienie barier prawnych w finansowaniu sportu przez organy
w³adzy publicznej, umocnienie monopolistycznej pozycji krajowych zwi¹zków
sportowych oraz wprowadzenie odpowiedzialnoœci karnej za przestêpstwa
sportowe, czyli korupcjê i doping. 

Jak podkreœla³ podczas spotkania minister Giersz, sprawa walki 
z przestêpstwami w sporcie bêdzie jednym z priorytetów podczas prezydencji
Polski w Unii Europejskiej, która rozpocznie siê 1 lipca tego roku.

Ponadto ustawa znios³a podzia³ na sport amatorski i profesjonalny oraz
zredukowa³a liczbê zwi¹zków sportowych - teraz stanowi¹ je tylko te, które
nale¿¹ do Miêdzynarodowego Komitetu Olimpijskiego. Pozosta³e przekszta³-
cone zostan¹ w stowarzyszenia. Ustawa przewiduje dwuletni okres przejœciowy
na wprowadzenie wszelkich koniecznych zmian. Filip Czeka³a
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…geografowie i geolodzy?

odpowiada prof. Marek Marciniak, 
dziekan Wydzia³u Nauk
Geograficznych i Geologicznych UAM

Rok 2010 by³ dla naszego wydzia³u rokiem du¿ego
rozczarowania wynikiem kategoryzacji. Dlatego w roku
2011 oczekujemy przede wszystkim jasnych regu³ kolejnej

kategoryzacji, o których bêdziemy wiedzieli na pocz¹tku, a nie na
koñcu okresu oceny. Oczekujemy te¿, ¿e nie bêdziemy oceniani
razem z jednostkami uprzywilejowanymi, które mog¹ poœwiêciæ
ca³y swój czas pracy na badania naukowe, bo nie zajmuj¹ siê 
kszta³ceniem studentów.

Chcielibyœmy, aby w roku 2011 rozpoczê³a siê budowa stacji
polarnej na Spitsbergenie, w której moglibyœmy kontynuowaæ 
i rozwijaæ badania geograficzne, klimatyczne, hydrologiczne, 
geomorfologiczne i geologiczne w strefie polarnej. To trudne
zadanie wymagaæ bêdzie ogromnego wysi³ku organizacyjnego 
i finansowego.

Poczyniliœmy wiele starañ wokó³ podniesienia rangi naukowej
naszych czasopism: Quaestiones Geographicae oraz Geologos, 
a wspólnie z Wydzia³em Biologii tak¿e Badañ Fizjograficznych.
Oczekujemy, ¿e te wysi³ki przynios¹ efekt w postaci lepszej 
punktacji i zwiêkszenia naszych cytowañ.

Program nauczania geografii w szko³ach œrednich zosta³ 
okrojony, nawet do jednej lekcji przyrody tygodniowo. Absolwenci
tych szkó³ maj¹ s³abo rozwiniête zainteresowania geograficzne 
i bardzo niewiele wiedz¹ o geologii. Chcielibyœmy, aby m³odzie¿
szkó³ œrednich mia³a w programach nauczania wiêcej zajêæ 
z geografii, przez co kandydaci na studia geograficzne i geologiczne
byliby lepiej przygotowani. By³oby bardzo dobrze, gdyby w roku
2011 przyby³o lekcji geografii w programach szkó³ œrednich.

Od czasu przeniesienia siê naszego Wydzia³u na Morasko
oczekujemy, ¿e w³adze Poznania zatroszcz¹ siê o drogi dojazdowe
do kampusu, zw³aszcza o bezkolizyjny przejazd przez tory kole-
jowe. Chcielibyœmy, aby w roku 2011 coœ w tej sprawie „ruszy³o”.

Nasze nowe gmachy s¹ latem strasznie przegrzane. Temperatura
w pomieszczeniach czêsto przekracza 30oC. Trudno jest pracowaæ
w takim upale. Gdyby uda³o nam siê znaleŸæ jakiœ sposób na
sch³odzenie budynków latem, i do tego jeszcze niewielkim kosztem,
to by³oby to spe³nienie marzeñ wielu naszych pracowników.

Na koniec jeszcze jedno oczekiwanie dziekana. Studenci geologii
ka¿dego roku œwiêtuj¹ Barbórkê, podczas której tryskaj¹ humorem,
wcale nie oszczêdzaj¹c swoich zacnych profesorów. Oczekiwa³-
bym, ¿e w roku 2011 studenci geografii, gospodarki przestrzennej
oraz turystyki i rekreacji tak¿e postaraj¹ siê o w³asn¹ imprezê, pod-
czas której wyka¿¹ siê poczuciem humoru na wysokim poziomie.
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...historycy?

odpowiada prof. Hanna Koèka-Krenz
dziekan Wydzia³u Historycznego UAM

Jak wiadomo, w historii trudno o zaskakuj¹ce odkrycia, jako ¿e
jest to nauka, która bada raczej procesy ni¿ wydarzenia, tote¿
prace trwaj¹ miesi¹cami i latami, zanim bêdzie mo¿na

powiedzieæ coœ naprawdê nowego. W jednej dziedzinie tylko 
- w archeologii - mo¿liwe s¹ wielkie niespodzianki, bo ziemia kryje
rzeczy zaskakuj¹ce samych badaczy, a jak wiadomo, obecnie na
szerok¹ skalê prowadzone s¹ badania ratownicze pod drogi i wielkie
inwestycje. My, mediewiœci, wi¹¿emy nadzieje z du¿ym kongresem
mediewistycznym, którego organizacjê powierzono poznañskiemu
oœrodkowi. Bêd¹ tam reprezentowane wszystkie dziedziny nauki,
zajmuj¹ce siê œredniowieczem, od filozofii po muzykologiê.
W³aœnie ten kongres mo¿e wygenerowaæ nowe spojrzenie 
na niektóre tematy. Podobny znacz¹cy, ogólnopolski kongres 
przygotowuj¹ muzykolodzy. 

Na naszym wydziale powstaje nowe czasopismo w jêzyku 
angielskim, które ma byæ platform¹ interdyscyplinarn¹ dla wszyst-
kich tak ró¿nych dziedzin nauki, jakie s¹ reprezentowane na
Wydziale Historycznym. £atwiej nam bêdzie na pewno tê inter-
dyscyplinarnoœæ kultywowaæ w nowej siedzibie wydzia³u na
Morasku - w tym roku skupimy siê na pracach projektowych. 

A czego oczekujê w mojej dziedzinie? Bêdê kontynuowaæ 
w bie¿¹cym sezonie prace na Ostrowie Tumskim, gdzie nadal temat
grodu pozostaje wyzwaniem. Intryguje mnie te¿ pytanie, czy na
Ostrowie Tumskim nie by³o wiêcej koœcio³ów poza katedr¹ i kaplic¹
pa³acow¹? Poznañ w X wieku by³ znacz¹cym oœrodkiem. Porównu-
j¹c go z XI-wiecznym Wawelem, który mia³ kilka œwi¹tyñ, mo¿e-
my wiêc spodziewaæ siê, ¿e i u nas by³o ich wiêcej. Nie wiemy te¿
nic o pocz¹tkach istniej¹cego w œredniowieczu koœcio³a œw. Miko³aja
na Zagórzu...Te wszystkie niejednoznacznoœci i znaki zapytania
dobrze by³oby sprawdziæ ³opat¹ archeologa...    

Czego
oczekuj¹ 
w roku
2011...
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…politolodzy? 

odpowiada Dziekan Wydzia³u
Nauk Politycznych i Dziennikarstwa,
prof. Tadeusz Wallas  

¯ycie polityczne w Polsce i poza jej granicami staje siê
coraz bardziej dynamiczne, a co za tym idzie
ciekawsze dla jego badaczy. Monitorowanie przemian

w takim ¿yciu, potrzeba poznania ich genezy i przebiegu, 
a tak¿e koniecznoœæ opracowania wniosków s³u¿¹cych 
formu³owaniu mo¿liwie trafnych prognoz, wymagaæ bêdzie
zwiêkszonego wysi³ku wydzia³owych zespo³ów badawczych.
Pozytywnym jego rezultatem bêd¹ odkrywcze nowe ksi¹¿ki,
artyku³y w czasopismach i ekspertyzy. Mam nadziejê, ¿e
zostan¹ one dostrze¿one nie tylko przez krytykê naukow¹, ale
równie¿ przez polityków. 

W bie¿¹cym roku tak¿e bêdziemy starali siê o to, aby 
w kolejnej parametryzacji nasz Wydzia³ utrzyma³ kategoriê A
wœród jednostek naukowych. Musimy zatem zdecydowanie
zwiêkszyæ liczbê publikacji w czasopismach o renomie
miêdzynarodowej oraz podj¹æ starania o wprowadzenie choæ
jednego z trzech naszych naukowych czasopism na listê
ERIH.

Wa¿nym zadaniem bêdzie tak¿e zmotywowanie pracowni-
ków i doktorantów do zintensyfikowania zabiegów 
o dodatkowe, poza statutowymi, œrodki na badania naukowe.
Poza tym, chcemy wyst¹piæ o prawo do nadawania stopnia
doktora w kolejnej dyscyplinie naukowej, jak¹ s¹ „nauki 
o poznawaniu i komunikacji spo³ecznej”. Obecnie dysponujemy
uprawnieniem do nadawania stopni naukowych tylko w
zakresie „nauk o polityce”. Jednak rosn¹ce zainteresowanie
prowadzonymi przez nas studiami na kierunku „dziennikarstwo
i komunikacja spo³eczna” ju¿ zwiêksza zapotrzebowanie 
na studia doktoranckie w takim obszarze wiedzy. 

Od wielu ju¿ lat poznañski oœrodek politologiczny stara siê
obserwowaæ oczekiwania kandydatów na studia oraz zmiany
zachodz¹ce na rynku pracy. Efektem tych obserwacji by³o 
i jest systematyczne modyfikowanie i poszerzanie oferty
dydaktycznej. W roku 2011 uruchomimy nowy kierunek
studiów pod nazw¹ „bezpieczeñstwo narodowe” z ciekawymi
i u¿ytecznymi specjalnoœciami. Rozpoczniemy tak¿e
prowadzenie studiów podyplomowych z zakresu bezpieczeñstwa
pañstwa oraz zarz¹dzania zasobami ludzkimi. Bior¹c pod
uwagê dotychczasowe zainteresowanie naszymi nowymi
propozycjami edukacyjnymi, wierzymy, ¿e i one przyczyni¹
siê do utrzymania du¿ego zainteresowania studiami na
naszym Wydziale. Pomiary meteo w Stacji Monitoringu Œrodowiska Przyrodniczego 

w Bia³ej Górze na Wolinie
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Wroku 2011 Fundacja bêdzie kontynuowaæ proces prze-
budowy swojej oferty w kierunku konsolidacji pro-
gramów i ograniczenia ich liczby. Przyjêta przez 

Fundacjê strategia zak³ada ³¹czenie ró¿norodnych celów wsparcia 
w ramach mniejszej liczby programów. W zwi¹zku z tym Fundacja
koñczy realizacjê programów KOLUMB i KWERENDA (ostatnie
nabory do tych programów odbêd¹ siê na pocz¹tku 2012 r.) oraz
zamyka prowadzone przez instytucje zewnêtrzne programy 
stypendiów konferencyjnych oraz stypendiów dla uczonych
zagranicznych na badania w Polsce (rok 2011 bêdzie ostatnim 
rokiem naborów do tych programów). W 2011 r. po raz ostatni
bêdzie mo¿na tak¿e sk³adaæ wnioski do programu stypendiów 
im. A. von Humboldta. Zmianom ulega tak¿e regulamin i procedura
przyznawania Nagród FNP oraz subsydiów profesorskich w pro-
gramie Mistrz. 

W roku 2011 Fundacja zamierza uruchomiæ tak¿e nowy projekt 
- program SKILLS, który bêdzie finansowany ze œrodków struktu-
ralnych Unii Europejskiej, pochodz¹cych z Programu Opera-
cyjnego Kapita³ Ludzki. Szczegó³y dotycz¹ce programu znane bêd¹ 
w drugiej po³owie tego roku. 

Pe³na wersja oferty programowej FNP na rok 2011 dostêpna jest
w postaci broszurki w biurze FNP oraz na stronie internetowej 
Fundacji: www.fnp.org.pl (dzia³ „Aktualnoœci”)

OFERTA PROGRAMOWA FNP W 2011
Nagroda FNP 

Nagroda Fundacji na rzecz Nauki Polskiej jest uznawana 
za najwa¿niejsze wyró¿nienie naukowe w Polsce. Jest przyznawana
od 1992 r. za indywidualne, wybitne, œciœle zdefiniowane 
i potwierdzone osi¹gniêcie naukowe, które w ostatnim okresie
otworzy³o nowe perspektywy poznawcze. Wysokoœæ nagrody
wynosi 200 tys. z³. Kandydatów do nagrody nominuj¹ wybitni
uczeni, reprezentuj¹cy wszystkie dziedziny nauki. Laureatów 
w czterech obszarach naukowych (w 2011 r. obszary zosta³y
zmienione) wybiera Rada Fundacji na podstawie ocen recenzentów
i ekspertów. 

Nagroda Naukowa „Copernicus” 
- Copernicus Award 

Nagroda „Copernicus”, ustanowiona wspólnie przez FNP
i Deutsche Forschungsgemeinschaft (DFG), jest przyznawana 
w drodze konkursu najbardziej aktywnym uczestnikom polsko-
niemieckiej wspó³pracy naukowej. Nagrodê otrzymuj¹ dwaj uczeni
- z Polski i z Niemiec. Wysokoœæ nagrody wynosi 100 tys. euro. 
Do zg³aszania kandydatów uprawnieni s¹ uczeni posiadaj¹cy
stopieñ naukowy doktora, zatrudnieni w polskiej b¹dŸ niemieckiej
instytucji naukowej. Wyboru laureatów spoœród osób nomi-

W 2011 r. Fundacja na rzecz Nauki Polskiej bêdzie realizowaæ 17 programów 
skierowanych do naukowców na ka¿dym etapie kariery naukowej. 
W sumie na dzia³alnoœæ programow¹ w 2011 r. Fundacja zamierza przeznaczyæ 
ok. 120 mln z³ (w tym ok. 90 mln z³ z funduszy strukturalnych Unii Europejskiej).

Fundacja na rzecz 
Nauki Polskiej 
- wsparcie nauki w 2011 r.

Fundacja na rzecz 
Nauki Polskiej 
- wsparcie nauki w 2011 r.
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nowanych dokonuje jury powo³ywane przez DFG i FNP. Nagroda
przyznawana jest co dwa lata. 

Program START 
- stypendia krajowe dla m³odych uczonych 

W edycji 2011 Fundacja przyzna do 135 rocznych stypendiów 
w wysokoœci 28 tys. z³ ka¿de. Stypendium mo¿na przed³u¿yæ na
drugi rok na podstawie oceny rezultatów osi¹gniêtych w pierwszym
roku. Od 2011 roku w ramach programu START przyznawane
bêdzie równie¿ Stypendium Naukowe im. Barbary Skargi. 
Jego laureatem mo¿e zostaæ osoba, której dorobek naukowy i plany
badawcze, przedstawione w konkursie programu START, zosta³y
bardzo wysoko ocenione przez recenzentów i której badania 
wyró¿niaj¹ siê odwa¿nym przekraczaniem granic pomiêdzy 
ró¿nymi dziedzinami nauki, a tak¿e otwieraj¹ nowe perspektywy
badawcze i tworz¹ nowe wartoœci w nauce. 

Program VENTURES 
- wspieranie innowacyjnych projektów 
realizowanych przez m³odych uczonych 

Program wspiera innowacyjne projekty, których wyniki mog¹
znaleŸæ zastosowanie w gospodarce i które s¹ realizowane przez
m³odych uczonych (studentów, absolwentów, doktorantów).
Wnioskodawcy mog¹ reprezentowaæ wszystkie dziedziny wiedzy.

W ramach programu finansowaniu podlega grant badawczy 
w wysokoœci nieprzekraczaj¹cej 35 tys.z³ rocznie. 

Program TEAM 
- finansowanie projektów z udzia³em m³odych uczonych,
realizowanych w najlepszych zespo³ach badawczych 

W ramach programu mo¿na otrzymaæ finansowanie imiennych
stypendiów naukowych dla cz³onków zespo³u (od 1 tys. z³ do 5 tys.
z³ miesiêcznie) oraz grant badawczy w wysokoœci od 35 tys. z³ 
do 80 tys. z³ rocznie. Projekty mog¹ byæ realizowane w okresie 
od 2 do 4 lat, jednak nie d³u¿ej ni¿ do koñca czerwca 2015 r.

Terminy sk³adania wniosków: 15 marca oraz 30 wrzeœnia 2011 r.

Program MISTRZ 
- subsydia profesorskie 

W 2011 r. Fundacja przyzna do 10 subsydiów w wysokoœci 300
tys. z³ ka¿de. Konkurs ma charakter zamkniêty: kandydatów zg³asza
kilkudziesiêciu wybitnych, zaproszonych przez Fundacjê uczonych,
uznawanych za autorytety w danej dziedzinie. Tegoroczna edycja
konkursu jest skierowana do uczonych aktywnych w obszarze nauk
matematyczno-fizycznych i in¿ynierskich (fizyka, astronomia 
i astrofizyka, matematyka, informatyka, nauki in¿ynierskie).  

Program IDEE DLA POLSKI 
- stypendia dla laureatów ERC Starting Grants 

Program jest adresowany do laureatów ERC Starting Grants 
- konkursów Europejskiej Rady Nauki (European Research Council),
którzy zamierzaj¹ realizowaæ projekt badawczy finansowany 
z grantu ERC w polskiej instytucji naukowej. Laureaci programu
otrzymuj¹ stypendium, którego wysokoœæ i okres otrzymywania s¹
uzale¿nione od charakteru i czasu realizacji projektu badawczego
finansowanego z grantu ERC, a tak¿e od oceny dotychczasowych
osi¹gniêæ naukowych. 

Wnioski do konkursu mo¿na sk³adaæ w dowolnym terminie. 

Program HOMING PLUS 
- subsydia dla m³odych uczonych zachêcaj¹ce 
do podjêcia pracy badawczej w Polsce 

Program jest adresowany do naukowców, posiadaj¹cych co
najmniej stopieñ naukowy doktora, którzy prowadzili badania
naukowe za granic¹ i niedawno powrócili do pracy w Polsce 
lub zamierzaj¹ wróciæ terminie do 6 miesiêcy od koñcowej daty
przyjmowania wniosków. Laureaci programu otrzymuj¹ subsydium
badawcze w wysokoœci do 80 tys. z³ rocznie oraz stypendium 
w wysokoœci 5 tys. z³ miesiêcznie. 

Program KOLUMB 
- stypendia na zagraniczne sta¿e podoktorskie

Realizacja programu Kolumb w obecnej formie zakoñczy siê 
w 2012 r. Ostatni konkurs zostanie og³oszony na pocz¹tku 2012 r. 

Program jest skierowany do naukowców posiadaj¹cych stopieñ
doktora. Finansowaniu podlega pobyt na sta¿u podoktorskim 
w presti¿owym oœrodku naukowym za granic¹. Œrednia wysokoœæ
stypendium wynosi ok. 3 500 euro. 

Program KWERENDA 
- stypendia na kwerendy za granic¹

Realizacja programu Kwerenda w obecnej formie zakoñczy siê 
w 2012 r. W ramach programu (skierowanego do naukowców posia-
daj¹cych stopieñ doktora) mo¿na otrzymaæ stypendium na
prowadzenie za granic¹ specjalistycznych kwerend archiwisty-
cznych, których celem jest poszukiwanie i badanie niedostêpnych w
Polsce materia³ów Ÿród³owych z zakresu nauk humanistycznych 
i spo³ecznych, niezbêdnych dla zakoñczenia prowadzonych badañ
naukowych. 
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Praca w cieniu
Ca³a akcja zaczê³a siê od rozbiórki. Mo¿na powiedzieæ, ¿e
budowanie zaczêliœmy od… niszczenia. Dopiero gdy teren by³
oczyszczony, spojrzeliœmy i na wielki teren i na to, co przed nami.
Zacz¹³em sobie to wyobra¿aæ - mówi mgr in¿. Micha³ Leœny
- Wiadomo by³o, ¿e zanim stanie gotowy budynek, najpierw trzeba
wykonaæ wiele niewidocznych z pozoru prac. Ukrytych, ale niezwykle
wa¿nych. Myœlê tu o ca³ej sieci instalacyjnej, wodnej, kanaliza-
cyjnej, wentylacyjnej, klimatyzacyjnej, centralnego ogrzewania 
- bo to w³aœnie moim zadaniem by³o tê czêœæ budowy nadzorowaæ.
Robiliœmy wszystko od nowa. Na terenie by³y wprawdzie jakieœ
sieci, ale skoro to mia³ byæ obiekt nowy i nowoczesny, trzeba by³o 
i ten instalacyjny system stworzyæ wed³ug nowych technologii, 
z nowych materia³ów. Za nami kawa³ roboty. 

Budowanie sieci instalacyjnych nie pobudza specjalnie
wyobraŸni. A jednak, gdy siê przyjrzeæ z bliska… wtedy oka¿e siê,
¿e rury liczy siê na kilometry, ¿e na wszystkich instalacjach 
zamontowano przesz³o 1000 sztuk ró¿nego rodzaju urz¹dzeñ 
regulacyjnych, odcinaj¹cych, przeciwpo¿arowych i akustycznych,
umo¿liwiaj¹cych prawid³owe funkcjonowanie instalacji. Wszystko
to musia³o byæ wykonane zgodnie z projektem, sprawdzone,
zbadane i uruchomione.

Ca³y budynek jest wentylowany mechanicznie, a wszystkie
pomieszczenia dydaktyczne, bufet studencki i profesorski oraz sale
informatyków, ksiêgarnia s¹ klimatyzowane za pomoc¹ umiesz-
czonych na dachu agregatów ch³odniczych. Powietrze po
oczyszczeniu w filtrach, ogrzaniu lub och³odzeniu na wymien-
nikach central wentylacyjnych - jest rozprowadzane po budynku

Budowanie 
z sercem
Tak w³aœnie nazwano w uniwersyteckich kuluarach
wznoszenie nowego budynku Wydzia³u Prawa 
i Administracji; codzienn¹ i nie³atw¹ w tym pracê 
ludzi pionu technicznego. To oni doprowadzali budowlê
do stanu, jaki widzi siê dziœ. Zanim jednak zaczê³y
królowaæ szk³o, granity nowoczesna architektura 
i taka¿ jej zawartoœæ - byli oni.

mgr in¿. Micha³
Leœny

mgr in¿. Bartosz Nizielski
informatyk

in¿. Przemys³aw £abêdzkimgr in¿. Karol Walczak



kana³ami wentylacyjnymi o ³¹cznej d³ugoœci ponad dwóch 
kilometrów! 

Nie³atwy jest te¿ sam rozruch i eksploatacja. To nie tylko w³¹cze-
nie jednego pstryczka. Instalacje nale¿y monitorowaæ, sprawdzaæ,
czuwaæ, bo przy tak wielkiej kubaturze obiektu - 56 000 metrów
szeœciennych i prawie 8 300 metrów kwadratowych powierzchni
u¿ytkowej - wszystko zdarzyæ siê mo¿e… 

Jedyny taki w kraju
Z góry na starcie by³o wiadomo, ¿e ten nowy budynek prawa bêdzie
i musi byæ wyj¹tkowy. Niepowtarzalny, jeœli chodzi o u¿yte tu 
systemy multimedialne i informatyczne. Tak te¿ siê sta³o - mówi 
informatyk, Bartosz Nizielski - Za³o¿eniem by³o stworzyæ taki system
multimedialny, który pozwala³by, dziêki zastosowaniu nowoczesnej
techniki, ca³kiem inaczej ni¿ do tej pory prowadziæ wyk³ady, 
podgl¹daæ dokumenty, porównywaæ je. Widzieæ z du¿¹ 
dok³adnoœci¹ i szczegó³ami wszystko to, co go³ym okiem trudno
zobaczyæ. A na wyœwietlanych tu obrazach - owszem. Im lepsza
jakoœæ sprzêtu, tym ³atwiej to zrobiæ. A wyk³ady wtedy zaczynaj¹
przypominaæ... spektakle. 

Ogrom prac, które wykonano, by do tego doprowadziæ, najlepiej
ilustruje siê wymieniaj¹c choæby to wszystko, co tam zosta³o
zamontowane. Tak wiêc kilometry kabli - od tego trzeba by³o
zacz¹æ. Gdy okablowanie by³o gotowe, mo¿na by³o wejœæ 
ze sprzêtem, zacz¹æ go pod³¹czaæ. Ka¿da sala jest wyposa¿ona 
w wysokiej klasy projektor, ekran projekcyjny. W ka¿dej sali
wyk³adowej jest katedra, w której znajduje siê panel sterowania...
Wyk³ady mog¹ byæ transmitowane w Internecie. Nie tylko 
na uniwersytecie, ale nawet w ca³ej Polsce nie ma tak nowoczeœnie
wyposa¿onej placówki. 

Bez wiêkszego iskrzenia
Zasilanie jest nowe, z nierozbudowanej stacji transformatorowej 
i ca³y system te¿ jest nowy. Nie powinno byæ ¿adnych problemów.
Ani z przekraczaniem u¿ytej mocy, ani z jej nieoszacowaniem, ani 
z sieci¹. Wszystko jest wiêc pod kontrol¹. Z dowolnego miejsca mo¿na
wszystko przy pomocy Internetu sprawdzaæ, korygowaæ. A to wa¿ne
w tak nowoczesnym obiekcie. Sieæ kablowa ukryta jest w ziemi: 
¿adnych linii napowietrznych, s³upów. Tak jest wygodniej i bezpiecznej. 

W tym docieraniu do zamierzonego celu na szczêœcie nie by³o
istotnych barier i potkniêæ, mimo, ¿e praca odbywa³a siê równole-
gle. Ka¿da ekipa wykonywa³a swoj¹ pracê. Kilkadziesi¹t kilo-
metrów przewodów, kilometry kabli… kilkaset gniazdek. 
To wymaga precyzyjnej koordynacji. Projekt by³ dobry, harmono-
gramy te¿. Tak by³o i dziêki temu nie dochodzi³o do „iskrzenia” 
- wspomina mgr in¿. Karol Walczak.

A mury - do góry!
G³os wiod¹cy we wspólnym budowaniu maj¹ oczywiœcie
budowlañcy. Oni koordynuj¹ pracê wykonawców i podwykonaw-
ców. Spory i ewentualne konflikty rozwi¹zuje siê na radach
budowy. Jesteœmy zgranym zespo³em, nietrudno wiêc by³o nam
dogadywaæ siê - mówi in¿. Przemys³aw £abêdzki. 

Przez pierwsze miesi¹ce nie widaæ by³o nic, choæ ca³y czas trwa³y
prace. Nie³atwe. Ca³y budynek przecie¿ stoi na terenie tak zwanej
pradoliny Bogdanki, czyli w obszarze s³abych, niestabilnych grun-
tów. Trzeba by³o je umocniæ, wbijaj¹c w ziemiê kilkaset ¿elbeto-
wych i betonowych pali. Dopiero na tym posadowiono p³ytê fun-
damentow¹, na tym wreszcie budynek o niebanalnym architektoni-
cznie kszta³cie, z interesuj¹c¹ lini¹ auli.

Na tê budowê zu¿yto ponad 6,5 tysi¹ca metrów szeœciennych
betonu, ponad 900 ton stali, 8 000 metrów kwadratowych ró¿nych
konstrukcji miedzianych, nie wspominaj¹c o 3000 metrach kwadra-
towych granitu, z którego u³o¿ono wiecznotrwa³e posadzki. 
Takie iloœci budz¹… szacunek! Jolanta Lenartowicz
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WPoznaniu g³ównymi wydarzeniami Dnia Judaizmu by³
koncert kantora z Holandii Toma A. Fürstenberga
(16.01) oraz nabo¿eñstwo biblijne pod przewodnic-

twem abpa metropolity poznañskiego Stanis³awa G¹deckiego.
G³ówni organizatorzy tegorocznych poznañskich obchodów to:
Referat ds. Dialogu Miêdzyreligijnego Archidiecezji Poznañskiej
(ks. dr Jerzy Stranz), Fundacja Synagoga Nowa - Centrum Dialogu,
Stowarzyszenie Coexist, Wydzia³ Teologiczny UAM w Poznaniu,
Hufiec Poznañ "Siódemka".

Obchody zaczê³y siê 14.01. koncertem zespo³u Bester Quartet 
w klubie Blue Note. Dzieñ póŸniej amatorzy mogli wzi¹æ udzia³ 
w grze miejskiej „Pojzn, tej! Œladami poznañskich ¯ydów”.
Równie¿ tego dnia na Du¿ej Scenie Teatru Polskiego wystawiono,
odwo³uj¹cy siê do wydarzeñ w Jedwabnem, spektakl „Mykwa”
Piotra Rowickiego, w re¿yserii Moniki Dobrowlañskiej. 
W Bibliotece Raczyñskich otwarta by³a wystawa m.in. ksi¹¿ek na
temat judaizmu, wiary, obrzêdów i symboli pt. „Judaizm - religia,
tradycja”. Ostatnim punktem programu XIV Dnia Judaizmu by³
wyk³ad ks. prof. Josepha Sieversa „Kim by³ faryzeusz? Ujêcie pro-
zopologiczne” na Wydziale Teologicznym UAM (18.01.). 

Gra miejska i miejsca pamiêci o ¯ydach
Pomys³ przeprowadzenia gry poœwiêconej historii i kulturze ¯ydów
zrodzi³ siê w 2008 r. podczas przygotowywania harcerskiego biegu
nocnego, którego tematem by³y „Barwy Wielokulturowego Pozna-
nia”, czyli œlady Niemców, Bambrów, ¯ydów, Romów i innych

mniejszoœci, zamieszkuj¹cych Poznañ obecnie lub w przesz³oœci.
Jednak bezpoœrednim bodŸcem by³ udzia³ jednej z organizatorek,
Joanny £akomiec, w programie Humanity in Action, uwra¿liwiaj¹-
cym m³odych ludzi na tematykê praw mniejszoœci - czytamy na
stronie internetowej. „Pojzn, tej!” to owoc uczestnictwa Joanny
£akomiec w miesiêcznym programie edukacyjnym HIA w Nowym
Jorku w 2009 r.. Wspó³organizatorkami gry by³y Aleksandra
Molenda i Alicja Podbielska, która w grze odpowiada³a za kwestie
merytoryczne, zwi¹zane z histori¹ i kultur¹ ¿ydowsk¹. Celem gry
by³o przypomnienie historii, ale tak¿e pokazanie wspó³czesnoœci
¿ydowskiej spo³ecznoœci Poznania. Uczestnicy gry przemieszczali
siê œladem miejsc zwi¹zanych z kultur¹ ¿ydowsk¹ - startowali od
symbolicznego nagrobka Akivy Egera, jednego z najbardziej
znanych ¿ydowskich uczonych i rabina w Poznaniu na dawnym
cmentarzu ¿ydowskim przy ul. G³ogowskiej 26, a koñczyli trasê 
w siedzibie poznañskiej Gminy ¯ydowskiej przy ul. Stawnej. 
W ka¿dym z 32 punktów gry jej uczestnicy otrzymywali zadanie
zwi¹zane z tematem oraz wskazówkê, gdzie znajduje siê kolejny
punkt. Do udzia³u w grze zg³osi³y siê  32 ekipy 2-6-osobowe, 
w sumie a¿ 136 osób - od dzieci z podstawówki przez m³odzie¿ gim-
nazjaln¹ i licealn¹ oraz studentów po osoby w podesz³ym wieku.

Byliœmy zaskoczeni takim zainteresowaniem. Szczególnie cieszy
to, ¿e gr¹ interesowa³y siê osoby w tak ró¿nym wieku i wydaje siê,
¿e wszyscy dobrze siê bawili. Bardzo ucieszy³a nas równie¿ 
przyjemna atmosfera podczas gry oraz póŸniej w Gminie
¯ydowskiej, gdzie zostali ugoszczeni wszyscy uczestnicy gry 

Ale briderAle brider
Jak zwykle w styczniu mi³oœnicy kultury i tradycji ¿ydowskiej mieli okazjê 
uczestniczyæ w wielu imprezach i spotkaniach zorganizowanych 
w ramach czternastego ju¿  Dnia Judaizmu w Koœciele katolickim w Polsce. 

FOT. WALDEMAR WYLEGALSKI
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- skomentowa³a  J. £akomiec.  Pierwsze miejsce w grze zajê³a 
6-osobowa ekipa „Grochowska & Co”, drugie „Pink Flamingos”,
trzecie -  ekipa z Zawad.  

Koncert
Na koncert  kantora Toma A. Fürstenberga z Utrechtu, praprawnuka
Salomona Benjamina Latza, wielkiego dobroczyñcy Poznania 
z XIX w., w budynku dawnej synagogi - p³ywalni przybyli: by³y
ambasador Izraela w RP,  abp  Stanis³aw G¹decki, przedstawiciele
w³adz wojewódzkich, miejskich i samorz¹dowych, rektorzy 
i prorektorzy uczelni poznañskich, liczne grono  goœci z kraju 
i z zagranicy. Specjaln¹ wizualizacjê, metaforê umi³owania s³owa,
przygotowali artyœci z Uniwersytetu Artystycznego: Krzysztof
Kwiatkowski i Janusz Marciniak. 

Koncert by³ ho³dem dla  wybitnego rabina Akiwy Egera oraz 
S.B. Latza, fundatora szpitala dla ubogich oraz przytu³ku dla 
starców i zniedo³ê¿nia³ych w Poznaniu, o czym przypomnia³a 
przewodnicz¹ca poznañskiej filii Zwi¹zku Gmin Wyznaniowych
¯ydowskich w RP Alicja Kobus. Ambasador Izraela w RP
Zwi Rav-Ner wyrazi³ radoœæ, ¿e w tym bardzo wa¿nym dniu, Dniu
Judaizmu w Koœciele katolickim, jest mo¿liwoœæ byæ razem 
w synagodze, by wspólnie s³uchaæ modlitewnych pieœni ¿ydowskich.

Abp S. G¹decki przypomnia³, ¿e inicjatorem ustanowienia dnia
by³ prof. Jerzy Albrycht z Poznania oraz, ¿e celem Dnia jest zrozu-
mienie korzeni, które chrzeœcijañstwo posiada w judaizmie. 
Pierwsza pieœñ koncertu - modlitwa za zmar³ych - poœwiêcona by³a
ofiarom Holokaustu, które uczestnicy spotkania uczcili dwiema
minutami ciszy. Kantor zaœpiewa³ w sumie 14 pieœni ¿ydowskich,
g³ównie religijnych, w tym kilka wspólnie z Schoszan¹ Horowitz.
Uczestnicy koncertu dali siê namówiæ na wspólne zaœpiewanie

dwóch pieœni: pokojowego kanonu: „Lo jisa goj” - „Naród przeciw
narodowi nie podniesie miecza” oraz pieœni o braterstwie „Ale brid-
er” - „Wszyscy braæmi”. 

Wspólne kroczenie do celu
Kulminacyjnym momentem obchodów by³o nabo¿eñstwo biblijne
pod przewodnictwem abpa S. G¹deckiego z udzia³em przedstawi-
cieli œrodowisk ¿ydowskich oraz ró¿nych Koœcio³ów chrzeœcijañ-
skich. Podobnie jak w minionych latach nabo¿eñstwu towarzyszy³o
œwiat³o Menory Dialogu - symbol œwiat³a obecnoœci Boga i ³uku
Przymierza, które ma byæ jednocz¹cym chrzeœcijan i ¯ydów
wezwaniem do bycia dla œwiata œwiadkiem wiary w Boga oraz
wezwaniem do szacunku dla wspólnego dziedzictwa, jak powiedzia³
ks. dr J. Stranz. Tematowi ofiary, cierpienia, wspólnej drogi 
i zawierzenia Bogu w du¿ym stopniu poœwiêci³ homiliê niemiecki
ksi¹dz, Joseph Sievers - profesor zwyczajny historii i literatury
¿ydowskiej okresu hellenistycznego; wyk³adowca w Papieskim
Instytucie Biblijnym w Rzymie, dyrektor Centrum Studiów Judaisty-
cznych przy Papieskim Uniwersytecie Gregoriañskim w Rzymie.
Goœæ z Rzymu zauwa¿y³, ¿e trwaj¹ce ju¿ 2000 lat relacje chrzeœcijan
i ¯ydów nie by³y ³atwe, bo obci¹¿one przes¹dami, podejrzliwoœci¹ 
i przeœladowaniami, jednak Polska by³a te¿ schronieniem dla wielu
¯ydów. Odwo³uj¹c siê do najbardziej znanego dzie³a Martina Bubera:
Ja i ty, odczytanego jako „Wielka Karta dialogu”, prof. J. Sievers
przypomnia³, ¿e „dialog jest zawsze ¿yw¹ relacj¹ miêdzyosobow¹,
miêdzy ja i ty”. Tak¹ relacjê zawiera te¿ opis ofiary z Izaaka - motyw
przewodni XIV Dnia Judaizmu. Dla niemieckiego profesora istotny
jest tu element wspólnej drogi, kroczenia do tego samego celu przez
Abrahama i Izaaka, który mo¿na odnieœæ tak¿e do dzisiejszych relacji
¯ydów i chrzeœcijan. Danuta Chodera-Lewandowicz
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• Pocz¹tek nowego roku i karnawa³, zwyczajowo sk³aniaj¹ 
organizatorów ¿ycia muzycznego do karmienia s³uchaczy tzw.
lekk¹ straw¹. Bywalcy Koncertów Poznañskich (7. I 2011) 
otrzymali j¹ od Filharmonii w formule: „Od czardasza 
do czardasza”. 409. edycjê cyklu wype³ni³y fragmenty instrumen-
talne i wokalne (z sopranistk¹ Barbar¹ Gutaj) operetek I. Kalmana,
Fr. Lehara i J. Straussa z co najmniej cytatami tego popularnego
tañca. Tymczasem z nieco innego œwiata pojawi³y siê te¿ 
w programie: „Tzigane” M. Ravela (w wersji orkiestrowej) 
z solow¹ parti¹ skrzypiec Anny Zió³kowskiej i Koncert hebanowy 
I. Strawiñskiego z klarnecist¹ Jakubem Drygasem i i pod batut¹
Anny Mróz.

• Nazajutrz (8. I) tego samego koncertu wys³uchali samorz¹dowcy,
goœcie noworocznego spotkania z wojewod¹ i marsza³kiem 
woj. wielkopolskiego. Wrêczono nagrody roku. Laureatem Nagrody
im. Ryszarda Kapuœciñskiego zosta³ prof. Andrzej Kwilecki, socjolog
naszego uniwersytetu. 

• Równie¿ dorocznym zwyczajem (10. I) przedstawiciele wszyst-
kich uczelnianych stanów przyjêli zaproszenie rektora UAM 
na powitanie 2011 roku  muzyk¹ i dobrym s³owem. Prof. Bronis³aw
Marciniak jednak nie tylko z³o¿y³ ¿yczenia i - jak zwykle - zapewni³
pracowników o „13-stce” w lutym. Gdy okaza³o siê, ¿e 
w Orkiestrze Kameralnej UAM zabrak³o pianisty, pytanie dyrygenta
Aleksandra Grefa: „czy mo¿e ktoœ z sali móg³by go zast¹piæ?”, 
b. krótko pozostawa³o bez odpowiedzi. I oto bodaj po raz pierwszy
urzêduj¹cy rektor, wyst¹pi³ na estradzie auli UAM przy... 
fortepianie. ¯e z powodzeniem - potwierdzi³a  rzêsista owacja. 

G³ówne jednak¿e czêœci wieczoru nale¿a³y do obu chórów uniwer-
syteckich, które tym razem przygotowa³y przede wszystkim kolêdy
w najró¿niejszych (tak¿e jazzowych) opracowaniach. Zespó³ 
Kameralny Krzysztofa Szydzisza  kolêdowa³ z solistami oraz ze
skrzypaczk¹ i perkusistk¹. Chór Akademicki  koncertem
noworocznym ¿egna³ siê z Jackiem Sykulskim, który sw¹ 14-letni¹
prac¹ doprowadzi³ zespó³ na miêdzynarodowe szczyty zbiorowego
œpiewu.

• Akcenty uniwersyteckie towarzyszy³y te¿ koncertowi filhar-
moników (14.I), poœwiêconemu zwi¹zkom literatury z muzyk¹ na
przyk³adzie „Romea i Julii”. Prof. Przemys³aw Czapliñski b³yskotli-
wym felietonem s³ownym, wprowadzi³ - zw³aszcza licznych tego
wieczoru  m³odych s³uchaczy - w szekspirowski temat pierwszej
mi³oœci i jej konsekwencji. W przerwie zaœ, kapitu³a Statuetki
„Starego Marycha” - przyznawanej od ubr. osobom, szczególnie
zas³u¿onym dla etosu poznañskiej pracowitoœci i pielêgnowania
regionalnych tradycji - obdarzy³a ni¹ prof. Andrzeja Kwileckiego.
Podobnie  jak kilka dni wczeœniej, profesor, wytrawny meloman -
poruszony i tym wyró¿nieniem - przypomnia³ o swoich najg³êb-
szych doznaniach muzycznych w³aœnie w tej auli. S¹dzê, ¿e i ten
wieczór zaliczy³ do szczególnie udanych. 

Sycylijczyk Gaetano d’Espinosa - podobnie, jak przed rokiem -
znakomicie przygotowa³ orkiestrê  i  wprost brawurowo
poprowadzi³ (z pamiêci) symfoniczne przeboje, zwi¹zane z tema-
tem koncertu: Uwerturê - fantazjê P. Czajkowskiego i fragmenty
obu suit baletowych S. Prokofiewa. Da³ te¿ przyk³ad doskona³ego
towarzyszenia: Katarzynie Oleœ-Blacha (sopran) i Wiolecie
Hebrowskiej (mezzosopran) w arcytrudnych i piêknie
zaœpiewanych ariach oraz duecie z opery „Capuletti i Montecchi” 
V. Belliniego. 

• Kolejny (21. I) program Filharmonii powiód³ nas do Nowego
Jorku i zaj¹³ amerykañskim spojrzeniem na opowieœæ o Romeo 
i Julii. Zabrzmia³y bowiem tañce symfoniczne ze s³ynnego 
musicalu Leonarda Bernsteina „West Side Story”, a poprzedzi³ je
Koncert fortepianowy George'a Gershwina. Solist¹ by³ 21-letni
Koreañczyk Da Sol, jeszcze studiuj¹cy  w Lipsku. Utalentowany
pianista, lecz chyba bardziej ju¿ zauroczony muzyk¹ Schumanna,
ni¿ Gershwina. Natomiast powszechn¹ uwagê zwróci³ dyrygent
Jakub Chrenowicz. Poznaniak, rocznik 1986, który dopiero parê
miesiêcy temu skoñczy³ studia w naszej AM (u prof. 
Salwarowskiego) i we Frankfurcie, a od tego sezonu jest asystentem
A. Wita w Filharmonii Narodowej.

• Poznañska Ogólnokszta³c¹ca Szko³a Muzyczna im. M. Kar³o-
wicza (21.I) - w 60-lecie istnienia - urz¹dzi³a koncert absolwentów.
Do ich grona nale¿¹ wybitni artyœci, m.in. œpiewaczka Joanna
Koz³owska, pianiœci Ewa Kandulska-Jakóbczyk,  Andrzej Tatarski,
wiolonczelista Maciej Jezierski, perkusista Piotr Maœlanka i dyry-
gent Zbigniew Górny.

• W ostatni styczniowy pi¹tek (28. I) goœcili w auli filharmonicy
³ódzcy, gdy w tym samym czasie - nasi grali w £odzi. Kolejny raz -
z inicjatywy dyrekcji poznañskiej Filharmonii - mieliœmy okazjê
interesuj¹cej konfrontacji. £odzianami od 2008 r. kieruje Daniel
Raiskin, altowiolista i dyrygent rodem z St. Petersburga, st¹d pro-
gram prawie w ca³oœci - za wyj¹tkiem „Krakowiaka” ³odzianki
Gra¿yny Bacewicz - wype³ni³a muzyka rosyjska. „Noc na £ysej
Górze” M. Musorgskiego i zw³aszcza Suita z baletu „Ognisty Ptak”
I. Strawiñskiego, a tak¿e dwa piêkne bisy w postaci fragmentów
baletu „Dziadek do orzechów” P. Czajkowskiego - przedstawi³y
orkiestrê i jej brzmienie oraz szefa zespo³u z jak najlepszej strony.
Wielka szkoda, ¿e dobre wra¿enie mocno nadwerê¿y³ m³odziutki
solista wieczoru: w³oski skrzypek Edoardo Zosi. Sprawny tech-
nicznie muzyk, niestety, nie poradzi³ sobie z interpretacj¹ s³ynnego
Koncertu P. Czajkowskiego. (rp)FO
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POWER OF ENTHUSIASM

Solaris Bus & Coach S.A. jest czołowym w Europie, polskim producentem autobusów 

miejskich Solaris Urbino, trolejbusów Solaris Trollino, autobusów międzymiastowych 

InterUrbino, autobusów specjalnych oraz tramwajów Tramino. Od momentu uruchomienia 

produkcji w 1996 roku firma wyprodukowała ponad 7000 autobusów, które jeżdżą po 

drogach 23 krajów w ponad 300 miastach. Solaris Bus & Coach S.A. to firma rodzinna, 

która rozpoczęła swoją działalność w roku 1996. Jej założycielami i właścicielami są 

Solange i Krzysztof Olszewscy.

Firma Solaris wyznaje motto „Power of Enthusiasm”, dlatego poszukuje 
zmotywowanych pracowników i praktykantów do różnorodnych, wymagających 
zadań, wykonywanych w przyjaznej i rodzinnej atmosferze.

Jeśli jesteś osobą:

– otwartą i komunikatywną, 

– znającą dobrze języki obce,

– interesującą się motoryzacją,

– kreatywną i zaangażowaną,

Zapraszamy na naszą stronę: https://www.solarisbus.com/kariera.html

Solaris Bus & Coach S.A.
ul. Obornicka 46, Bolechowo-Osiedle
62-005 Owińska
Tel.: +48 61 6672 333
Fax: +48 61 6672 310
office@solarisbus.com
www.solarisbus.com
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